
Wyniki badania ankietowego dot. oceny realizacji Gminnego programu Rewitalizacji Miasta 
Bydgoszczy 2023+ 

 

Termin badania: 16 – 23 marca 2022 r.  

Liczba wypełnionych ankiet: 159  

Możliwość udziału: on-line  

Sposób dystrybucji: 

1. www.bydgoszcz.pl : 
https://www.bydgoszcz.pl/aktualnosci/tresc/ocenmy-i-zaplanujmy-razem-dalsza-
rewitalizacje-by/  
https://www.bydgoszcz.pl/rozwoj-i-srodowisko/rewitalizacja/tresc/ocenmy-i-zaplanujmy-
razem-dalsza-rewitalizacje-by/ 
– łącznie ok. 600 odsłon  

2. Facebook  - post dotarł do 38.855 odbiorców (62% to kobiety), a 3406 zareagowało na niego  

Informacja o ankiecie i prośba o pomoc w dystrybucji została przekazana ponadto do : 

- wszystkich członków Komitetu Rewitalizacji  

- Uczelni: Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego, Politechniki Bydgoskiej im. Jana i Jędrzeja Śniadeckich, 
Akademii Muzycznej, Collegium Medicum, Kujawsko-Pomorskiej Szkoły Wyższej, Wyższej Szkoły 
Gospodarki, Wyższej Szkoły Bankowej, Bydgoskiej Szkoły Wyższej, Wyższej Szkoły Nauk o Zdrowiu, 
Wyższej Szkoły Informatyki z prośbą o przekazanie studentom. 

- do Wydziału Edukacji i Sportu UMB  z prośbą o przekazanie do szkół  

-  do Rad Osiedli. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Wyniki: 

Pytanie Odpowiedź: 
1. Jaka jest Pana/ Pani ogólna opinia na temat prowadzonej w Bydgoszczy 

rewitalizacji? 
(proszę wybrać jedną odpowiedź) 

 

□ zdecydowanie pozytywna 76 (48%) 
□ raczej pozytywna 66 (41%) 
□ trudno powiedzieć 14 (9%) 
□ raczej negatywna 1 (1%) 
□ zdecydowanie negatywna 2 (1%) 
  
2. Czy brał/a Pan/ Pani udział w konsultacjach społecznych Gminnego Programu 

Rewitalizacji? 
 

tak 56 (35%) 
Nie  103 (65) 
  
3. Jak ocenia Pan/ Pani działania informacyjne na temat rewitalizacji miasta?  
  

 

□ bardzo dobrze 44 (28%) 
□ dobrze 68 (43%) 
□ nie wiem / trudno powiedzieć 33 (21%) 
□ źle 13 (8%) 
□ bardzo źle 1 (1%) 

 

4. Jak ocenia Pan/ Pani zmiany w poszczególnych osiedlach, które zaszły w ostatnich trzech 
latach? 
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „bardzo źle”,  
a 5 „bardzo dobrze”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 4 (2%) 6 (4%) 29 
(18%) 

38 
(24%) 

41 
(26%) 

41 
(26%) 

Okole 2 (1%) 3 (2%) 27 
(17%) 

38 
(24%) 

16 
(10%) 

73 
(46%) 

Wilczak-Jary 3 (2%) 9 (6%) 24 
(15%) 

26 
(16%) 

14 (9%) 83 
(52%) 

Stary Fordon 2 (1%) 2 (1%) 19 
(12%) 

35 
(22%) 

68 
(43%) 

33 
(21%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 7 (4%) 7 (4%) 10 (6%) 14 (9%) 7 (4%) 114 
(72%) 

Uzasadnienie: 

Widać szereg pozytywnych zmian szczególnie w Fordonie i na starym Mieście. Szkoda, że rewitalizacja 
ma ograniczony wpływ na właścicieli prywatnych nieruchomości.  

Największym beneficjentem działań rewitalizacyjnych jest Stary Fordon. Działania prowadzone w 
centrum są widoczne, ale ciężko uznawać je za element GPR, na pozostałych osiedlach nie ma ich 
większych śladów, być może poza Muzeum Kanału Bydgoskiego.  



Śródmieście i stare miasto zmieniają się w pozytywną stronę. Jestem stosunkowo nowym 
mieszkańcem (przeprowadzka z Torunia w 2015 roku) i wszystkie te zmiany wnikliwie obserwuję (fora, 
zwiedzanie itp.). Widzę też, że podejście ludności się zmienia, bo z Torunia wywieźliśmy rodzinne 
spacery starówką, a w Bydgoszczy początkowo było na starówce pusto. Stopniowo ludzi na starówce 
przybywało i dziś jest to już naprawdę sporo osób. Przestrzeń do spacerowania stała się estetyczna i 
przyjazna. Dziś salon Bydgoszczy budzi uzasadniony zachwyt przyjezdnych (choć jest jeszcze sporo do 
zrobienia) i aż żal, że ul. Gdańska co najmniej do Placu Wolności nie jest deptakiem z dużą ilością zieleni, 
bo ten obszar miasta (aż do dzielnicy muzycznej) uważam za godny odwiedzania na równi ze starówką 
i Wyspą Młyńską. Co do Okola i Wilczaka - bardzo szkoda, że okolice Starego Kanału Bydgoskiego, choć 
przepiękne jeśli chodzi o naturę, to funkcjonalnie są zaniedbane. To kolejny piękny obszar w mieście, 
w przeciwieństwie jednak do innych, mocno zaniedbany. Uważam, że Park nad Kanałem mógłby stać 
się małym Mielęcinkiem, tzn. pięknym obszarem zielonym, do którego jest blisko, bo jest w mieście i 
nie trzeba robić "wyprawy" jak do Myślęcina na pól dnia. Jest tu wiele do zrobienia (ścieżki, place 
zabaw, gastronomia). Dużo pozytywnego wnosi tu Bydgoski Budżet Obywatelski. Okole, choć zmiany 
są widoczne, to jeszcze długa droga do przebycia na drodze do rewitalizacji. Niestety główna arteria, 
czyli ulica Grunwaldzka, jest bardzo zaniedbana. Tu potrzeba najwięcej działań. 98 Nie jestem 
bywalcem wymienionych osiedli, poza Starym Miastem, gdzie efekty rewitalizacji widzę. Informacja na 
temat rewitalizacji na pozostałych osiedlach nie dociera do mnie, dlatego nie mam zdania.  

Rewitalizacja skupia się głównie na wybranych losowo lokalizacjach, mam wrażenie że przede 
wszystkich na remontach budynków, przez co nie tworzy spójnego środowiska zachęcającego do 
spędzania w danej okolicy czasu.  

Głównym filarem rewitalizacji powinno być utworzenie ścieżek pieszo rowerowych wzdłuż całej Brdy 
od ujścia do Wisły aż po centrum miasta.  

Wszystko widać gołym okiem, nie widać wielkich spektakularnych zmian raczej tylko kosmetyka.  

Wszystko podoba mi się.  

Poza informacjami na stronie Miasta i portalach społecznościowych, brak szeroko pojętej informacji w 
mediach (RTV), papier.  

Nie podoba mi się „zabetonowanie” nabrzeża Wisły.  

Piękniej śródmieście, Stary Rynek wygląda porządnie, Młyny stają się wizytówką miasta, a kamienice 
odzyskują dawny blask. Całokształt zmian jest pozytywny, wizerunkowo znakomity, aż chce się 
powiedzieć „w końcu” i „jeszcze więcej”, bo bardzo dużo jest jeszcze do zrobienia.  

Zgodnie z mapą rewitalizacji - na obszarach Wilczak-Jary i Zimne Wody-Czersko Polskie najmniej się 
zmieniło pod wpływem Gminnego Programu Rewitalizacji.  

Najwięcej jest realizacji w najważniejszych dzielnicach.  

Zimne Wody czekają na zmiany, bo rowerowe wycieczki nie zachęcają do dalszej penetracji.  

Widać, jak miasto się zmienia dzięki rewitalizacjom  

Jestem pod wrażeniem pomysłowości I wzorcowego sposobu przeprowadzania rewitalizacji - fachowcy 
i profesjonaliści angażują się w projekty a miasto je rzetelnie realizuje.  

Za dużo betonu, za mało zieleni i ławek.  



Na starym rynku nieciekawie wyglądają nowe płyty granitowe. Bocianowo pięknieje, na Okołu wiele 
starych kamienic zostało odnowionych i cieszą oczy. W starym Fordonie widziałam odnawiany rynek 
ale nie wiem jak finalnie wygląda.  

Zmiany, zmiany, zmiany. ... Bydgoszcz pięknieje. Ratuje się to co stare, co ma historię, przeszłość i 
duszę. To jest bardzo ważne dla Bydgoszczan a także turystów. Brawo!  

Dobrze.  

Brak widocznych efektów, rewitalizacja to nie remont, a przywrócenie funkcji społecznych.  

Nareszcie po kilku dziesięcioleciach zaniedbań przez Bydgoszcz miasteczka Fordon przejętego w latach 
siedemdziesiątych coś dobrego się dzieje, a to za sprawą wspaniałej inicjatywy Stowarzyszenia Starego 
Fordonu Brawo!!  

Dokończenie najbliższej okolicy wyspy młyńskiej było dobrym pomysłem, jednak w obrębie budynki 
nadal szpecą ten piękny odcinek miasta. Dzięki zaangażowaniu Stowarzyszenia Miłośników Starego 
Fordonu i Muzeum Kanału Bydgoskiego widać dużą różnicę i pomysł w prowadzonych pracach. Nadal 
kontynuowałbym odnowę budynków i wymianę sposobów ogrzewania na bardziej przyjazne 
środowisku. W pozostałych miejscach tego nie zauważam.  

Jest jeszcze wiele do zrobienia  

Mieszkam w Fordonie i tutejsze inwestycje wydają mi się najlepsze (mają sens i są sprawnie 
realizowane).  

Podobają mi się zmiany jakie zachodzą na mieście oraz w Fordonie, ponieważ często tam jestem. 
Szkoda, że osiedle Kapuściska na którym mieszkam nie jest remontowane ani rewitalizowane od lat 70. 
Na najważniejszej ulicy Prezydenta Kaczyńskiego postawiono donice z PRLu wszystkie rodzaje 
począwszy od tych kwadratowych, po tzw. satelity i kamienie. Samochody parkują tam na trawie 
prostopadle zamiast równolegle. Na większości chodników na osiedlu Kapuściska można nogi połamać. 
Baczyńskiego 2-16 parzyste numery i Architektów 1, czy sama piękna aleja Noakowskiego. Piękna bo 
drzewa są piękne, ale chodniki i aleja w środku pozostawia wiele do życzenia. Panie w aptece obok 
mają przygotowany słój z lizakami dla małych dzieci, bo co chwilę się któreś wywraca. Co roku projekt 
rewitalizacji trafia do BBO i co roku nie wygrywa, bo są po dwa projekty na nią i głosy się dzielą. 
Przepraszam, że piszę nie na temat. Ale serce boli jak patrzy się na piękniejące miasto i popadające w 
ruinę resztę osiedli znajdujących się za daleko od centrum.  

Dzięki staraniom Stowarzyszenia Miłośników Starego Fordonu rewitalizacja prowadzona na osiedlu 
Stary Fordon przywraca dawnemu miastu urok i historię. Jest to największa rewitalizacja w Bydgoszczy 
od lat.  

Jest jeszcze dużo do zrobienia. Zwłaszcza edukacja i zaśmiecanie środowiska naturalnego.  

Widać, że Stary Fordon zaczyna wyglądać tak jak na to zasługuje. Ponadto postuluje o możliwość 
wydatkowania środków z BBO na terenach spółdzielni mieszkaniowych.  

Najwięcej informacji o rewitalizacjach w mojej opinii skupia się na wizytówce miasta, czyli Centrum. 
Myślę, że pozostałe zmiany w dzielnicach są bardziej znane mieszkańcom.  

Zmiany są zauważalne bez wchodzenia w osiedla.  

Wszystko poszło świetnie!  



Zrewitalizowana Wyspa Młyńska i Młyny mocno rzucają się w oczy - nacisk na właścicieli kamienic 
dotyczący ich remontowania w centrum miasta, zdaje się być krokiem doprowadzającym do celu, 
jednak mając wielu znajomych/członków rodziny, którzy zostali zmuszeni do zakredytowania się, 
często narażając się na niesamowity stres z tym związany oraz obniżenie standardu (i tak niezbyt 
wysokiego) życia w celu spłacania długów, budzi moje poważne wątpliwości. Oprócz rewitalizacji 
Starego Fordonu, o której słyszałam, ale przecież jest jeszcze w trakcie, więc trudno mi się do niej 
odnieść, póki nie będę w stanie realnie skorzystać z jej efektów, w pozostałych miejscach nie 
słyszałam/nie doświadczyłam większych zmian, oprócz wspomnianych wcześniej remontów niektórych 
kamienic (jednak pomimo częściowego wsparcia finansowego, nadal uważam jest to duże obciążenie, 
często dla starszych już ludzi, chcących zapewnić spokój sobie i najbliższym, tworząc wspólnoty 
mieszkaniowe, dlatego nie uważam tego działania za wielki sukces). Dodatkowo znaczna część nowych 
obiektów budowlanych, daleka jest od estetyki, która w moim odczuciu wpisywałaby się w klimat 
miasta - w momencie kiedy stawiany jest nowy, nowoczesny obiekt w reprezentacyjnym miejscu, 
powinien mieć on oprócz kwestii estetycznych także walory turystyczne, być ciekawy, "jakiś", co 
dodatkowo zachęcałoby do przyjazdu turystów.  

Zbyt rzadko przebywam w innych lokalizacjach więc nie będę oceniał pozostałych miejsc ocenię tylko 
Stary Fordon.  

Bocianowo, Śródmieście, Stare Miasto - płyta Starego Rynku, Plac Kościeleckich - biurowiec, usuwanie 
dorodnych drzew, których nie są w stanie zastąpić nowe nasadzenia, zniszczenie większości budynków 
dawnej Befany , "betonoza" +remonty zabytkowych kamienic, rezygnacja z wyburzeń niektórych 
kamienic, Wyspa Młyńska Stary Fordon - tzw. rewitalizacja Rynku, betonowe nabrzeże + remonty 
kamienic i uliczek, kuczka.  

Dobrze, że prace są prowadzone. Niestety te w Śródmieściu nie wpływają znacząco na wygląd i 
charakter dzielnicy. Te w Starym Fordonie są lepsze, jednak niestety dalej wiele miejsc jest 
nierewitalizowanych, brakuje zieleni oraz utrzymania klimatu zielonych zakątków.  

Nie mogę określić zmian we wszystkich wymienionych wyżej obszarach, gdyż nie funkcjonuję tam na 
co dzień.  

Mieszkam w Fordonie i interesuje się rewitalizacją tej części Bydgoszczy.  

Jeśli chodzi o Fordon jestem zachwycona tym co się w ostatnim czasie tam zmieniło.  

Uważam, że zmiany są potrzebne, aby nasze miasto wyglądało pięknie i zachęcało innych, aby je 
odwiedzić.  

Widać, że miasto się zmienia, że coś się dzieje, jest piękniej, ciekawiej. 

Stary Fordon zmienił się odkąd wróciłam tutaj po 16 latach. Ciągle się coś zmienia na lepsze.  

Nie posiadam wiedzy na ten temat.  

Stare Miasto - Młyn Rothera i Wyspa Młyńska, Teatr Kameralny; Okole- ścieżka rowerowa przy ul. 
Grunwaldzkiej, Teatr Rozmaitości przy kanale ( na początku ulicy Nakielskiej), Na Jarach bywam często 
i nie zauważyłam zmian w ramach rewitalizacji....być może nie bywam w tych miejscach.  

Stary Fordon- wszystkie info dostępne, co jakiś czas widzę w mediach update na temat postępów prac. 
Bocianowo-Śródmieście-Stare Miasto- w internecie można znaleźć dużo planów, w rzeczywistości jest 
po staremu. Jedyne zauważalne zmiany to park Kochanowskiego i ulica Cieszkowskiego. Ulica Gdańska 
woła o pomstę do nieba. Od skrzyżowania z Kamienną i Artyleryjską w stronę Myślęcinka jest 



bezpieczna i przemyślana (szeroki chodnik i ścieżka rowerowa) od Kamiennej z Artyleryjską w stronę 
Jagiellońskiej to istny dramat- brak ścieżki rowerowej (fakt, że można się po jezdni poruszać rowerem 
jest kwestią bardzo wątpliwą, auta które stoją zaparkowane przy ulicy często nie widza rowerzystów i 
że nikt tam jeszcze nikogo nie potrącił to chyba tylko kwestia czasu), chodnik po którym przez 
zaparkowane auta ciężko poruszać się samemu, a co dopiero z wózkiem, brak zieleni.  

Większość rewitalizacji koncentruje się na niepotrzebnych działaniach w Starym Fordonie. 
Rewitalizacja Rynku który nie wymagał rewitalizacji. Znikome działania na Okolu, Wilczaku, Zimnych 
Wodach. Wygrywa lobby, a nie potrzeby mieszkańców.  

Brak toalet koło placów zabaw. Budujecie piękne place zabaw dla naszych pociech, ale nie zadbaliście 
o toaletach chociaż by był postawiony tojtoj na 0.50gr to i tak by było pewnie zdecydowanie lepiej, a 
nie jak widziałam jedna matka z dzieckiem w krzakach za potrzebą. 

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Nie wiem.  

Bardzo dobra rewitalizacja starego Fordonu.  

Uważam, że Bydgoszcz dużo się zmieniła i to nas lepsze.  

Zmiany widoczne wzdłuż kanału (nowe ścieżki rowerowe, rozbudowa placu zabaw w parku, ławeczki, 
sadzonki drzew).  

Brak równomiernej dbałości o dobre oświetlenie, odpowiednią ilość śmietników, nasadzenia drzew, 
latanie dziur na ulicach...  

Śródmieście oceniam pozytywnie, jednak wciąż są ulice czekające na swoją kolej, np. Pomorska. 
Martwi mnie, że jest wiele kamienic, które są wizytówkami miasta, ale nie są wykorzystywane ani jako 
mieszkania ani do prowadzenia biznesu, np. kamienica Gdańska 72, budynek „Savoy" czy też dawny 
Bydgoski Dom Towarowy na Gdańskiej gdzie obecnie jest tylko Rossmann. Bez wynajmujących te 
budynki nie będą generować przychodu, zostaną zaniedbane i znów będziemy je odnawiać. - Okole - 
może warto spróbować zrobić tam bulwar nad kanałem z kawiarniami jaki istniał 100 lat temu. - 
Wilczak - nic mi nie wiadomo o rewitalizacji - Stary Fordon - prace są w toku za szybko by oceniać - 
Zimne wody - nic nie wiem o rewitalizacji w tej okolicy. Myślę e jeśli były to należy je wyeksponować 
lepiej tak by miejsce zaczęło być odwiedzane.  

Zmiany idą w bardzo dobrym kierunku  

Rzadko widzę relacje ze szczegółów rewitalizacji, ostatnio tylko nt. Starego Fordonu. 

 

 

 

 

 

 

 



5. Czy uważa Pan/ Pani, że rewitalizowane osiedla stają się atrakcyjnym miejscem do życia?  
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „zdecydowanie nie”,  
a 5 „zdecydowanie tak”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 3 (2%) 8 (5%) 25 
(16%) 

30 
(19%) 

54 
(34%) 

39 
(24%) 

Okole 2 (1%) 6 (4%) 22 
(14%) 

33 
(21%) 

31  
(19%) 

65 
(41%) 

Wilczak-Jary 1 (1%) 7 (4%) 18 
(11%) 

28 
(18%) 

31 
(19%) 

74 
(47%) 

Stary Fordon 4 
(2,5%) 

4 
(2,5%) 

15 (9%) 43 
(27%) 

68 
(43%) 

25 
(16%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 6 (4%) 9 (6%) 6 (4%) 12 (7%) 23 
(14%) 

103 
(65%) 

Uzasadnienie: 

Zimne Wody są zbyt zdominowane już obecnie przez zabudowę przemysłową, salony, magazyny. Jeśli 
natomiast decydować się na jego rewitalizację to potrzebny byłby jakiś naprawdę dobry projekt/ plan 
w jakim kierunku powinno się tam w ogóle działać.  

Potrzeba jeszcze wielu działań (m.in. likwidacji pieców na paliwa stałe, rewitalizacji kamienic i terenów 
zielonych, odparkingowania chodników) by te obszary były znacznie bardziej atrakcyjne niż teraz.  

Jestem w trakcie zmiany mieszkania i przeprowadzam się na osiedle WilczakJary i myślę (mam 
nadzieję), że bliskość Kanały i starówki to świetne miejsce do życia, bo jest już szeroka oferta dla rodzin 
z dziećmi (oferta Teatru Kameralnego czy różnych imprez w sezonie ma Wyspie). Poza tym są to 
obszary stosunkowo dobrze skomunikowane. Do zdecydowanej poprawy jest jakość powietrza w tym 
obszarze zimą.  

Nie jestem bywalcem wymienionych osiedli i nie mam znajomych z tych osiedli. Tylko na Starym 
Mieście efekty rewitalizacji widzę, a choćby ograniczenie ruchu samochodów odbieram pozytywnie. 
Cisza zdecydowanie sprzyja satysfakcji z życia.  

Rewitalizacja prowadzona wg aktualnie wprowadzanych w życie pomysłów nie ma szansy wpłynąć na 
uatrakcyjnianie osiedli, ponieważ minimalnie wpływa na ich pozytywny odbiór i poprawę jakości życia 
wszystkich ich mieszkańców.  

Łęgnowo i Czersko polskie to typowo poprzemysłowe dzielnice i trudno tam o dobrą infrastrukturę.  

Jedynym osiedlem na którym chciałbym zamieszkać to Okole ponieważ jego położenie pomiędzy rzeką 
Brdą a Kanałem Bydgoskim tworzy specyficzny mikroklimat i urok a jego rozwój jest najszybszy w całym 
naszym mieście nie licząc oczywiście Starego Rynku niestety bez jego płyty.  

Jest ok.  

Nowo powstałe inwestycje (developerzy) to efekt rewitalizacji na poszczególnych osiedlach objętych 
tym programem.  



Tak, bo rewitalizacja oznacza nową jakość życia, dla każdego kto ceni estetykę, wygodę, dbałość o 
detal.  

Tak, najmniej Zimne Wody-Czersko Polskie.  

Rewitalizacja owszem ma znaczenie, ale istotna jest infrastruktura i położenie osiedla.  

Stary Fordon postawił na przywrócenie rzeki miastu.  

Często budowane są place zabaw, czy naprawiana infrastruktura.  

Estetyczna przestrzeń, w tym przestrzeń publiczna z uspokojonym ruchem samochodowym 
zdecydowanie dobrze wpływa na życie w mieście.  

Stary Fordon jest jak koniec świata, brak tramwaju, trzy autobusy na krzyż , przystanki daleko od osiedla 
na którym mieszka wiele starszych osób.....pustynia. I co nam po nowym "betonowym" Rynku i 
kawałeczku zrewitalizowanego nadbrzeża ???? W niczym nie poprawi to jakości życia, na zapomnianym 
osiedlu.  

Zdecydowanie zadbane osiedla zachęcają do osiedlania się.  

Zdecydowanie tak. Chociażby Bocianowo, znam to osiedle bardzo dobrze. Urodziła się i mieszkała tam 
moja mama. Kiedyś było szaro, buro i ponuro. Obecnie jest dużo lepiej. Zresztą całe Śródmieście, Stare 
Miasto ożyło. Piękne kamienice, skwery. Oczywiście dużo jeszcze trzeba zrobić jednak jest o niebo 
lepiej. Podobnie Stary Fordon, czy Okole okryte zła sławą 🙂 Oby tak dalej ! Te osiedla tak jakby wyszły 
z cienia.  

Dobrze.  

Będzie jeszcze lepiej jak bulwary będą oddane do użytku i może powstaną jakieś kawiarenki lub 
restauracje z prawdziwego zdarzenia gdzie będzie można po spacerach kulturalnie wypić kawę lub coś 
chłodnego latem.  

Oprócz rewitalizacji, którą zauważa oko liczy się też skutek społeczny. Rewitalizując budynki i 
ogrzewanie daje to pożytek dla całej społeczności. Rewitalizując sam rynek takich korzyści nie widzę.  

W Starym Fordonie jest jeszcze dużo do zrobienia, przede wszystkim należy się zająć remontem 
kamienicy które z roku na rok popadają w ruinę. 

W Fordonie rewitalizacja faktycznie zwiększa nieco atrakcyjność.  

Tak. Odnowione miejsca zaczynają wtedy tętnić życiem. Przejść obok czegoś co jest pięknie zrobione i 
cieszy oko, poprawia nastrój na cały dzień. Problem tylko w tym że obecnie w Bydgoszczy próbujemy 
naśladować inne miasta i robi się z placów patelnie zamiast postawić na zieleń naturalną połączoną z 
wybrukowaniem ścieżek czy placów z zielenią. Przykładem jest Stary Rynek. Fajnie przed Ratuszem 
skwer jest zrobiony reszta to patelnia. Mój kolega nawet smażył jajko na jej środku. Niestety zawinęła 
go straż miejska zanim się ścięło. Teraz to samo będzie z placem Wolności, bo te drzewka to nie dadzą 
cienia na plac, a na ulicę i to za kilka lat, a też fajnie było popatrzeć mimochodem na kwiaciarnie, a wg 
najnowszej koncepcji będą poukrywane w miejscach gdzie ludzie nie przechodzą tuż obok tylko ciut 
dalej. Zniechęci to do kupowania. Ale też fakt stawiania czegokolwiek bezpośrednio przy kościele budzi 
u mnie coś w rodzaju niesmaku. Najbardziej sławne kwiaciarnie, a miasto chce się ich pozbyć. Tak to 



wygląda na moje oko. Proszę zanim podejmiecie jakiekolwiek decyzje w przyszłości o przejście się na 
teren w celu obserwacji. Jeden dzień by wszystko co ładnie wygląda na papierze czy wizualizacji 
zmieniło koncepcję całości.  

Nadwiślańskie położenie Starego Fordonu, blisko natury i terenów zielonych, sprawia że jest to bardzo 
dobre miejsce do osiedlenia.  

Stary Fordon i Zimne Wody Czersko Polskie lepiej dbają o środowisko naturalne.  

Ponownie, większość wiedzy opieram na kontakcie z daną dzielnicą.  

Zmiany uwzględniają potrzeby mieszkańców.  

Tak uważam!  

Zmiana chodnika, czy ładniejsza elewacja jest zachętą do zwiedzania - zwiększa komfort, jednak dla 
mieszkańców dostęp do dobrych sklepów (piekarni, mięsnych, warzywnych, spożywczych), kawiarni, 
powoduje chęć pozostania na miejscu. Wszechobecne lombardy, banki, ciucholandy nie zachęcają do 
dalszego poznawania. Dodatkowo wszelkie imprezy i spotkania kulturalne są słabo nagłaśniane 
medialnie - przeciętny mieszkaniec (nieposzukujący) nie ma szans na natknięcie się na coś, co 
wzbudziłoby w nim zainteresowanie - trudno mi ocenić, czy wynika to z braku przekazywania tych 
informacji w odpowiedni sposób, braku wydarzeń, czy też informacje, które docierają, nie są po prostu 
interesujące i nie wzbudzają zaciekawienia. Wszystkie, nawet te bardzo dobre inicjatywy z czasem 
wymierają, a nie nabierają na sile.  

W SF już widać zmiany w postaci spacerowiczów i zainteresowanych zmianami przybyszów z innych 
osiedli, a nawet miast.  

Stary Fordon niewątpliwie zyskuje na atrakcyjności. Gorzej Śródmieście, które poza kilkoma miejscami 
nadal nie jest zbyt atrakcyjne.  

Wszystkie zmiany na lepsze/nowsze są zawsze odbierane pozytywnie. Miasto musi i powinno się 
rozwijać.  

Zdecydowanie tak jeśli chodzi o Fordon nareszcie będzie gdzie chodzić z dziećmi na wspólne spacery.  

W obecnej chwili wszystkie zmiany, które zachodzą podczas rewitalizacji osiedli przyczyniają się do 
lepszego komfortu życia. Chyba jednym z lepszych inwestycji jest skwer w Fordonie, który będzie nie 
dość, że zachęcał do mieszkania to również do wypoczynku, gdyż będzie można udać się na spacer nad 
Wisłą.  

Siłownie i wybiegi dla psów nazwane szumnie rewitalizacją? Nie tak to rozumiem. Dla mnie 
rewitalizacja to przede wszystkim odnowa starych, zabytkowych kamienic, małej architektury np. 
uliczne pompy, fontanny, latarnie itp., kostki chodnikowej. Tego jest stanowczo za mało. Poza tym, w 
śródmieściu brakuje ścieżek rowerowych, które pozwolą bezpiecznie przemieszczać się do takich 
dzielnic jak Okole, Wilczak itp.  

Nie mam wiedzy na ten temat  



Ludzie lubią przebywać tam, gdzie jest czysto, ładnie, zadbanie. Ścieżka rowerowa, nowy teatr, plac 
zabaw, muzeum czy restauracja to zdecydowanie atrakcyjne miejsce do życia. Bo ludzie to życie! A 
ludzie są tam, gdzie warto spędzić tak cenny dzisiaj wolny czas.  

Bardzo źle zorganizowana komunikacja miejska do Starego Fordonu. Obecnie dojechać można do 
rewitalizowanego rynku jednym autobusem, który jeździ co 20 minut (bardzo często w godzinach 
szczytu wypada z trasy jeden - co kończy się oczekiwaniem na autobus do domu 40 minut).  

Niektóre wręcz osiedla staja się mniej atrakcyjnym miejscem do życia bo polaryzacja osiedli jest coraz 
większa. Np. Zimne Wody-Czersko Polskie.  

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Nie wiem.  

Jestem mieszkańcem Fordonu i najbardziej mogę się wypowiedzieć na temat tego osiedla. Jest 
zdecydowany progres ale jeszcze sporo do zrobienia. Powinny znaleźć się środki na pozostałe 
kamienice w St.Fordonie bo miejsce ma bardzo duży potencjał i może stać się razem z Ostromeckie. 
dużą atrakcja Bydgoszczy.  

Niestety, na Okolu cały czas szerzy się drobna przestępczość i policja wydaje się nic z tym nie robić.  

Nie zawsze wystarczy coś zrewitalizować, aby chciało się zamieszkać i funkcjonować w centrum miasta.  

Miejsca stają się bardziej eleganckie i estetyczne, wyciągane są na światło dzienne ciekawostki 
kulturalne. 

 

6. Czy uważa Pan/ Pani, że te osiedla wypełniają się działaniami społecznymi, lepszą edukacją, żywą 
kulturą dostępną dla każdego? 
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „zdecydowanie nie”,  
a 5 „zdecydowanie tak”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 4 (3%) 8 (5%) 14 (9%) 34 
(21%) 

40 
(25%) 

59 
(37%) 

Okole 7 (4%) 3 (2%) 16 
(10%) 

27 
(17%) 

18 
(11%) 

88 
(55%) 

Wilczak-Jary 5 (3%) 6 (4%) 15 
(10%) 

21 
(13%) 

18 
(11%) 

94 
(59%) 

Stary Fordon 7 (4%) 6 (4%) 7 (4%) 48 
(30%) 

54 
(34%) 

37 
(24%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 14 (9%) 5 (3%) 6 (4%) 11 (7%) 16 
(10%) 

107 
(67%) 

 



Uzasadnienie: 

Widać działania kulturalne na tych obszarach, powinno ich być więcej.  

AHA. (nie wiem czy to tu ma być, ale gdzieś chcę to napisać). Pisałem, że dostrzegam potrzebę dumy 
bydgoszczan ze swojego miasta. Jednym z elementów jej budowy powinno być odpowiednie 
upamiętnienie Mariana Rejewskiego jako wybitnego bydgoszczanina. Powinien powstać porządny (i 
niekoniecznie w tradycyjnej formie postaci z brązu, czyli tzw. anty-pomnik) pomnik, a nie jakaś 
ławeczka, których w mieście jest dużo i raczej tego kalibru postaci uwłacza... . W Młynach powinno 
powstać nowoczesne muzeum M. Rejewskiego. Świetna postać do budowy tożsamości miasta wokół 
niego. Dobrze, jakby Bydgoszcz jednoznacznie z nim się kojarzyła.  

Park Kultury w Młynach Rothera, Lokal - Pracownia przy Jezuickiej 18-22 - to tylko dwa widoczne 
przykłady ze Starego Miasta.  

Ciężko jest zmienić obraz osiedla w takim krótkim czasie i odmienić jego oblicze w opinii lokalnej.  

Postrzegam działania społeczników w tych osiedlach za najlepsze w mieście tak jak ośrodki edukacyjne 
z doświadczoną kadrą również za najlepsze w naszym mieście.  

Tak dobrze.  

Podejmowane są próby przyciągania społeczności lokalnej ,do działań miękkich na osiedlach, ale z 
mizernym skutkiem.  

Bydgoszcz ma niezłą ofertę kulturalną, zwłaszcza jeśli chodzi o imprezy plenerowe, koncerty na Wyspie, 
w amfiteatrze opery, z balkonu na Placu Wolności. Co do edukacji i aktywizacji społecznej, to z tym 
bywa różnie, przydałoby się więcej rozmachu w organizacji takich wydarzeń jak Bydgoski Festiwal 
Nauki , lepsza promocja, większa częstotliwość.  

Gdy działają lokalne stowarzyszenia, to mieszkańcy się aktywizują.  

Dobrym pomysłem były społeczne ogrody czy łąki polne, gdzie wszyscy mieszkańcy mieliby 
współpracować. Powstało też wiele wybiegów dla psów.  

Jak pisałam wyżej - Stary Fordon to kulturalna i społeczna pustynia.  

Myślę ,że tak . Jest wiele ciekawych projektów ,które odbywają się na tych osiedlach. Dzieje się 
zdecydowanie więcej niż kiedyś.  

Dobrze. 

Synagoga powinna być centrum kulturalnym osiedla dostępna dla wszystkich!  

Dzięki zaangażowaniu Stowarzyszenia Miłośników Starego Fordonu i Muzeum Kanału Bydgoskiego 
widać dużą różnicę i pomysł w prowadzonych pracach. W pozostałych miejscach nie widać 
zaangażowania i pomysłu.  

W Starym Fordonie od jakiegoś czasu odbywają się wycieczki z przewodnikiem.  



Wszelkie działania społeczne i kulturalne inicjowane w Starym Fordonie są zasługą Stowarzyszenia 
Miłośników Starego Fordonu i Fundacji bez Nazwy Małgorzaty Winter. Wcześniej podobną aktywność 
wykazywała Fundacja dla Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego. Działania Miejskiego Centrum Kultury są 
praktycznie niewidoczne, dwa wydarzenia w przeciągu dwóch lat.  

Pan od wycieczek po starym Fordonie! No cudowny człowiek!  

Lepsza dbałość o infrastrukturę.  

Nie wszystkie osiedla śledzę tak szczegółowo.  

Tak uważam!  

Uzasadnienie okazuje się zostało już podane wcześniej - albo informacja o wydarzeniach nie dociera, 
albo jest skonstruowana tak, że nie zachęca.  

W SF już od dawna to widać ale głównie za sprawą społeczników.  

Stary Fordon - zmiany na lepsze.  

Tak myślę, że Fordon jest dobrym przykładem rozwoju.  

Chciałbym aby tak było.  

Tak, zdecydowanie. Te osiedla muszą mieć dobrych zarządców osiedla, którzy odpowiednio na 
zebraniach starają się przegłosować swoje propozycje. Wiadomym jest, że Stare Miasto jest wizytówką 
Bydgoszczy. Szkoda, że Górzyskowo i Szwederowo nie mają takich inicjatyw. Tutaj budują się tylko 
bloki.  

Ogólnie proponowane działania społeczne mają charakter akcyjny nie zaś ciągły. Działania społeczne 
są centralizowane zamiast tworzyć centra na osiedlach. Znowu następuje tutaj polaryzacja.  

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Z pewnością zwiększają atrakcyjność parku, zachęcając do wypoczynku na świeżym powietrzu Niestety 
nie zauważyłam wpływu.  

Na Okolu powstał mural poświęcony Fryderykowi Wielkiemu. Był to wróg polskości, architekt 
rozbiorów. I bez niego kanał by powstał, a miasto by się rozwinęło, Gdyby dziś Bydgoszcz należała do 
Prus lub Niemiec to nie powstałby Mural poświęcony Kazimierzowi Wielkiemu.  

Czytałam tylko doniesienia o wydarzeniach w Starym Fordonie. 

 

 

 



7. Czy uważa Pan/ Pani, że te osiedla stają się atrakcyjnym miejscem do prowadzenia działalności 
gospodarczej? 
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „zdecydowanie nie”,  
a 5 „zdecydowanie tak”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 3 (2%) 5 (3%) 20 
(13%) 

32 
(20%) 

45 
(28%) 

54 
(34%) 

Okole 5 (3%) 8 (5%) 17 
(11%) 

22 
(14%) 

26 
(16%) 

81 
(51%) 

Wilczak-Jary 5 (3%) 10 (6%) 17 
(11%) 

18 
(11%) 

22 
(14%) 

87 
(55%) 

Stary Fordon 2 (1%) 14 (9%) 33 
(21%) 

31 
(19%) 

38 
(24%) 

41 
(26%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 5 (3%) 6 (4%) 12 (8%) 10 (6%) 19 
(12%) 

107 
(67%) 

Uzasadnienie: 

Zimne Wody pod działalność gospodarcza bardziej pod kątem produkcji/magazynów.  

Widoczny jest rozwój gastronomii na starówce i w śródmieściu. O innego typu działalności nie mam 
zdania. 

Działalność gospodarcza nie leży w sferze moich zainteresowań.  

W ocenie rozwoju dla firm należy upatrywać szans w budowie drogi S10 i połączeń z nią wychodzących 
od miasta.  

Wszystko jest kwestia położenia , infrastruktury, wolnych przestrzeni oraz potencjału ekonomicznego.  

Może być.  

Stare Miasto i Śródmieście odżywa, zmienia się jego klimat. Przez pozytywne zmiany rewitalizacyjne, 
chce się tu bywać.  

Działalność gospodarcza różnicuje się że względu na warunki lokalowe o terenowe.  

Infrastruktura na pewno wpływa na postrzeganie tego miejsca i chęci przebywania tam.  

Słaba komunikacja.  

Więcej osób będzie chętnych do spacerowania i będą poszukiwali różnorodnych usług.  

Trudno mi powiedzieć . Z jednej strony tak jeśli chodzi o jakieś małe przedsiębiorstwa, bo nie 
chcielibyśmy chyba w mieście dużych firm, zakładów przemysłowych itp.  

Dobrze.  



Uważam że mamy wszystko co jest potrzebne.  

Po tych inwestycjach na pewno będzie atrakcyjnie dla inwestorów.  

Potencjalnych przedsiębiorców mogłyby zachęcić preferencyjne warunki wynajmu powierzchni lub 
opłaty. W Starym Fordonie aż się prosi o rozkwit dzielnicy, zwłaszcza z uwagi na brak lokali 
gastronomicznych.  

W prowadzeniu działalności pomaga sprawna komunikacja. W Śródmieściu ograniczamy ilość miejsc 
parkingowych, a w pozostałych miejscach poza Atos nie widzę postępu.  

Jest lepiej niż było.  

Po zakończonej rewitalizacji Rynku i nabrzeża będzie miejsce na prowadzenie działalności 
gospodarczej, chociażby usługowej, rekreacyjnej i gastronomicznej. Obecnie nie ma w Starym 
Fordonie, restauracji, kawiarni, wypożyczalni czy punktu informacji turystycznej.  

Mieszkańcy dobrze sobie radzą mimo problemów z urzędami. Np. bałagan związany z tzw. "Nowym 
Ładem".  

Brak miejsca na usługi centrotwórcze - lokale przyciągające zwiedzających -(gastronomia, muzeum, 
galeria sztuki). Brak programu wspierającego w/w potencjalnych przedsiębiorców zachęcającego do 
otwarcia np. małej gastronomii w tym miejscu (np. ulgi podatkowe).  

Miejsca są dogodne do prowadzenia małej działalności gospodarczej.  

Tak uważam!  

Mam nadzieję, że tak. Działalności pojawiają się tam, gdzie są ludzie, więc ściągnięcie ludzi, 
teoretycznie da taką możliwość - zamykanie sklepików o 18:00 i totalna ciemność w mieście, nie 
zachęca jednak do zatrzymania się na dłużej.  

Poczekamy za zakończeniem budowy nabrzeża i uliczek.  

A o który rodzaj działalności gospodarczej chodzi?  

Brak znaczącej poprawy w tej dziedzinie. Np. brak nowych, atrakcyjnych miejsc związanych z 
gastronomią czy lokalnymi produktami.  

Osiedla, które się rozbudowują powodują, że jest większe zapotrzebowanie na nowe działalności 
gospodarcze.  

Nie wiem  

Oczywiście. Kiedyś ul. Grunwaldzka, Nakielska i niektóre okolice Starego Miasta nie były tak atrakcyjne 
jak teraz. Teraz aż miło przejść sobie nad kanałem...szkoda tylko, że nie ma tam kawiarenek. Może to 
się zmieni...  

MZK do Fordonu - stąd 3  



Ulica Gdańska powinna wyglądać tak atrakcyjnie jak Cieszkowskiego. Mam też nadzieję, że w Starym 
Fordonie powstanie miła kawiarnia lub restauracja, żeby po spacerze po bulwarach można był się tam 
napić kawy. 

Rozkopany Rynek i uciążliwy zapach na ul. Bydgoskiej, który często utrudnia dotarcie pieszo do 
Biedronki, nie zachęcają....  

Żadne z działań rewitalizacyjnych nie było nakierowane na wzrost przedsiębiorczości, a zmiany w 
otoczeniu też nie korelowały z tym aspektem.  

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Infrastrukturalnie Wilczak nie jest atrakcyjny dla przedsiębiorców. Stare, niewyremontowane 
kamienice nie zachęcają do wynajmu.  

Szkoda, że w mieście nie ma wolnych miejsc parkingowych, za mało jest w ogóle do parkowania nawet 
płatnego.  

Nie da się ukryć, ze rewitalizacja wpływa pozytywnie w tej sferze. Wciąż jednak trzeba zachęcać do 
prowadzenia biznesów w tych miejscach, aby odnowione rejony ponownie się nie zapuściły.  

W drodze na Okole od przynajmniej 20 lat tworzą się gigantyczne korki (ciężko dojechać) i nadal kojarzy 
się z niebezpieczną dzielnicą... 

 

8. Czy uważa Pan/ Pani, że te osiedla stają się bardziej estetyczne?  
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „zdecydowanie nie”,  
a 5 „zdecydowanie tak”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 2 (1%) 4 (3%) 14 (9%) 44 
(28%) 

61 
(38%) 

34 
(21%) 

Okole 4 (2%) 3 (2%) 15 (9%) 33 
(21%) 

44 
(28%) 

60 
(38%) 

Wilczak-Jary 3 (2%) 5 (3%) 17 
(11%) 

31 
(19%) 

32 
(20%) 

71 
(45%) 

Stary Fordon 3 (2%) 3 (2%) 11 (7%) 35 
(22%) 

81 
(51%) 

26 
(16%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 6 (4%) 7 (4%) 15 (9%) 11 (7%) 25 
(16%) 

95 
(60%) 

Uzasadnienie 

Myślę, że miasto słusznie mocno angażuje się odnawianie kamienic. Jestem również przekonany, że 
zmiany te bardzo pozytywnie wpływają nie tylko na estetyczne walory poszczególnych miejsc, ale 
budują tożsamość społeczności lokalnej, która zaczyna być dumna ze swojego miasta, które potrafi 
mieć piękne obszary i budynki. Mam wrażenie, że bydgoszczanom bardzo zależy na dobrej przestrzeni 



i estetyce, ponieważ chcą być ze swego miasta dumni, a jeszcze 10 lat temu mało było ku temu 
powodów (w sensie mało było pięknej przestrzeni).  

O gustach się nie dyskutuje, dla mnie Stare Miasto pięknieje. 

Jest kilka inwestycji które zmieniają ich oblicze ale to pełnej metamorfozy długa droga.  

Śródmieście, Okole oraz Stary Fordon po części tak.  

Tak poprawa.  

Tak! Remonty, uzupełnianie zabudowy, mała architektura, lepsze oświetlenie. Większość zmian jest 
pozytywnych i trafionych, niekiedy wręcz zachwycających. Ale też są obszary wstydu i nędzy. Nawet na 
Gdańskiej, obszar przed Rywalem, mała architektura, sposób parkowania, jakość i estetyka szyldów i 
reklam. Dlaczego na tak drogim i reprezentacyjnym Moście Staromiejskim, nie działa większość ze 
stylowych latarni? To nie są szczegóły, to elementy całości. Należy dbać o to co się zrobiło.  

Stary Fordon będzie naprawdę ładny bo jego serce czyli rynek ożyje.  

Tak, ale nie dzieje się to natychmiast.  

Nowy betonowy Rynek nie spowoduje, że osiedla staną się bardziej estetyczne.  

Zdecydowanie tak. Trzeba jeszcze popracować nad chodnikami ,bo to kuleje.  

Dobrze.  

Beton nie jest estetyczny.  

jak najbardziej.  

Dzięki zaangażowaniu Stowarzyszenia Miłośników Starego Fordonu i Muzeum Kanału Bydgoskiego 
widać dużą różnicę i pomysł w prowadzonych pracach. Śródmieście poza samą Wyspą Młyńską i kilku 
odnowionych budynkach nadal nie zachęca. Czersko Polskie nadal nie ma chodnika wzdłuż Toruńskiej 
co w dzisiejszych czasach nie powinno mieć miejsca.  

Tak.  

Stary Fordon zdecydowanie odzyskuje dawne piękno.  

Są widoczne efekty poprawy. Duży problem to zaśmiecanie przez nieodpowiedzialnych mieszkańców.  

Zmiany estetyki idą w coraz lepszym kierunku.  

Tak uważam!  

Nie czuję potrzeby dokładniejszego uzasadniania wypowiedzi.  

Co z tego jak wszędzie walą się pełno śmieci nawet po remoncie kamienicy na Bydgoskiej od ul. 
Korzeniowskiego pozostała sterta piachu gruzu i niedokończone dokładnie ogrodzenie.  



Brak wyraźnych zmian w Śródmieściu. Poprawa w Starym Fordonie, jednak zbyt wiele budynków wciąż 
w złym stanie, mało zieleni i dzikiej przyrody.  

Płyty na Starym Rynku mają plamy co wygląda bardzo nieestetycznie. Brakuje informacji na temat płyt 
w innym kolorze (wygląda to jak "patchwork" lub jakby zabrakło materiału i dosztukowano inny), które 
wyznaczają fundamenty dawnego ratusza czy kościoła jezuitów. Dla Bydgoszczan jest to nieczytelne, a 
co dopiero dla turystów... Poza tym ciekawym pomysłem byłaby np. instalacja świetlna wyznaczająca 
te fundamenty czy coś w tym stylu by urozmaicić, szczególnie latem tę pustą "patelnię".  

Stary Fordon staje się nie do poznania, w porównaniu do tego co było wcześniej.  

Stare Miasto jak i Fordon są atrakcyjne pod względem zamieszkania i możliwości rekreacji.  

Nie wiem nie uczęszczam w tamte rejony.  

Fajne jest boisko przy SP nr 4, siłownia na ul. Pielęgniarskiej i tam też powstały plac zabaw, szkoda 
tylko, że tor rolkarski,, często jest przysypane piaskiem, i że jeżdżą po kim rowery.  

Jedni tak, ale w bardzo nieprzemyślany sposób. Drudzy wręcz odwrotnie - Zimne Wody-Czersko 
Polskie. Mam wrażenie że rewitalizacja przebiega odwrotnie do potrzeb. Rewitalizujemy głównie Stary 
Fordon, który tego najmniej potrzebował.  

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Dopóki nic się nie zrobi z wandalami, pseudografficiarzami to każda rewitalizacja daje tylko 
tymczasowy efekt.  

Widać dbałość o estetykę, ale odgradzanie się, stawianie bramek na domofon, zamykanie dróg np. 
Łokietka jest utrudnianiem codziennego funkcjonowania.  

Na bocianowie na pewno jest jeszcze dużo pracy do wykonania, ale widać już poprawę. 

9. Czy uważa Pan/ Pani, że te osiedla stają się czystsze i zdrowsze? 
(Do oceny proszę posłużyć się skalą od 1 do 5, gdzie 1 oznacza „zdecydowanie nie”,  
a 5 „zdecydowanie tak”) 

 1 2 3 4 5 Nie 
mam 

zdania 

Bocianowo -Śródmieście-Stare Miasto 10 (6%) 20 
(13%) 

22 
(14%) 

29 
(18%) 

38 
(24%) 

40 
(25%) 

Okole 8 (5%) 17 
(11%) 

20 
(13%) 

23 
(14%) 

27 
(17%) 

64 
(40%) 

Wilczak-Jary 7 (4%) 17 
(11%) 

16 
(10%) 

22 
(14%) 

24 
(15%) 

73 
(46%) 

Stary Fordon 7 (5%) 10 (6%) 26 
(16%) 

33 
(21%) 

51 
(32%) 

32 
(20%) 

Zimne Wody-Czersko Polskie 10 (6%) 10 (6%) 14 (9%) 11 (7%) 20 
(13%) 

94 
(59%) 



Uzasadnienie 

Nadal jest problem ze zbyt dużą liczbą aut i pieców na paliwa stałe.  

Zielone ściany przy MCK i Grudziądzkiej, ogród deszczowy przy Grudziądzkiej, czujniki zanieczyszczeń i 
alerty o stanie powietrza, wymiana pieców na ekologiczne - wszystko to powoduje, że powietrze jest 
czystsze, a mieszkańcy mogą ograniczyć wyjścia w czasie dużych zanieczyszczeń.  

W zimie ciężko jest tam spacerować ze względu na kopciuchy.  

Nic dodać nic ująć do oceny.  

Jako tako.  

Problemem obszaru Śródmieścia jest smród opalanych węglem kamienic. Na co te remonty elewacji, 
jak lada moment pociemnieją od dymu?  

Zimne Wody-Czersko Polskie: niewielkie działania wpływające na czystość i zdrowie na osiedlu.  

Wiosną wszystko wydaje się nieposprzątane. Tereny leśne wymagają oczyszczania z śmieci.  

Raczej nie ma to wpływu na czystość.  

Zapraszam do odwiedzenia osiedli, a nie tylko betonowego Rynku.  

Stają się to fakt, bo jeszcze nie są. Moi zdaniem jest zbyt dużo samochodów w centrum. Jest bardzo 
mało koszy na śmieci. Są ulice gdzie nie ma ani jednego. I jakoś ostatnio wszyscy zapominają sprzątać 
po swoich pupilach. Był czas ,że właściciele bardziej tego przestrzegali. Teraz znowu jest duuuużżyyy 
problem.  

Dobrze.  

W Fordonie zawsze było czyste powietrze i oby tak zostało, jak będzie więcej turystów to więcej 
zanieczyszczeń i więcej aut ,co nie sprzyja zdrowiu.  

To są osiedla z najgorszym powietrzem, a skromne dotacje do pieców nie rozwiązują problemu, tu 
potrzebna jest masowa wymiana ogrzewania poprzez przyłączenie do KPEC. 

Oczywiście Hafa w nowej nazwie Marina upiększy ten teren.  

Wymiana chodników wpływa na postrzeganie czystości, jednak wymiana ogrzewania wpływa na 
zdrowie co jest prowadzone ślamazarnie.  

Nie.  

Sterty walających się śmieci, butelek po piwie i tzw. małpki po mocniejszych trunkach.  

Peryferyjne położenie Starego Fordonu sprawia że żyje się tu bez większych zanieczyszczeń. 
Problemem pozostają jednak stare piece w wielu domach, które w okresie jesienno-zimowym 
utrudniają egzystencję. Dotyczy to głównie centrum Starego Fordonu, gdzie jest duże skupisko domów.  



Część ludzi nie potrafi utrzymać porządku. Śmiecą i nie ponoszą tego konsekwencji.  

Czystsze pewnie tak, zdrowsze nie wiem, ale ograniczanie terenów zielonych np. wycinka drzew, do 
mnie osobiście nie przemawia.  

Nadal wieczorami nie idzie spacerować taki smog. Szczególnie kilka domów na. Bydgoskiej. Dodatkowo 
brak ekip sprzątających na chodnikach . Pełno śmieci się walą, a uliczki poddane rewitalizacji (np. 
Góralska) sukcesywnie znikają pod piachem jak i krawężniki zarastają trawą stając się coraz węższe.  

Poprawa w niewielkim stopniu.  

Myślę, że w większości tak są czystsze, ale warto by było zadbać o jakość powietrza np. w Fordonie.  

Nie wiem. Nie byłam.  

Czystsze może i tak, ale zdrowsze nie. Smog wszędzie ten sam.  

Ciągle jeszcze pod zaś sezonu grzewczego trzeba dość szybko zamykać okna...  

Nie bywam często w innych częściach miasta przez ceny biletów i koszty parkingów. Z tego powodu 
nie mam zdania na temat innych osiedli.  

Ulice nie są czyste! A pytanie o zdrowie nie na miejscu!  

Zwłaszcza Śródmieście i Okole potrzebują więcej drzew i krzewów, bez betonowania korzeni! Nie tylko 
w parkach, a na chodnikach ulic, aby powstawał cień i w efekcie obniżała się temperatura.   

 

10. Jakie działania należałoby jeszcze podjąć, aby wzrosła Pana/ Pani ocena zmian w przestrzeni 
społecznej zachodzących na poszczególnych osiedlach? 
 
 

 Proszę wpisać swoje propozycje służące dalszej odnowie i ożywieniu tych 
osiedli w zakresie przestrzeni społecznej (np. odnowa terenów wspólnych – 
placów, nabrzeży, chodników, oświetlenia i monitoringu, obiektów integracji 
społecznej, kultury, edukacji …) 

Bocianowo -
Śródmieście-Stare 
Miasto: 71 osób 
odpowiedziało na 
to pytanie (45%) 

 większa kompleksowość rewitalizacji - szersze udostepnienie środków 
na remonty kamienic/zabytków nawet prywatnych  

 stworzenie terenów zielonych w zachodnim Śródmieściu, odnowienie 
placu Piastowskiego, likwidacja miejsc parkingowych na chodnikach  

 Rewitalizacja ulic Starego Miasta i Śródmieścia i ograniczenie ruchu 
samochodowego na części nich (w szczególności na Starym Mieście).  

 uff... dużo tego... Od rzeczy małych typu zieleń i czystość w każdym 
zakątku, po większe, jak np pomysł na Plac Teatralny.  

 Bardzo dużo zieleni, nie tylko na placach i skwerach, ale pionowej przy 
kamienicach, budynkach, przystankach MZK, sklepach itp.  

 przede wszystkich odnowienie ulic, chodników, posadzenie drzew, 
wyeliminowanie dzikiego parkowania  

 odnowa placu zabaw, rewitalizacja londynka  



 potrzebne są ścieżki i arterie spacerowe , rozsądnie lokowane place 
zabaw i monitoring w miejscach niebezpiecznych  

 poprawić estetykę Bocianowa rewitalizować kamienice , zmienić płytę 
Starego Rynku , dodać zieleń.  

 utrzymanie w dobrej kondycji wcześniejszych inwestycji 
 uporządkowanie nabrzeża Brdy, Zabudowa Placu Teatralnego, 

Estetyzacja Gdańskiej, zapełnienie luk zabudowy lub wyburzenie tego 
co niewartościowe, zniszczone, małe i zabudowanie stylizowaną, 
wielkomiejską zabudową.  

 Więcej zieleni, mniej betonu! Drzewa, krzaki, klomby, fontanny a nie 
wszędzie chodniki, metalowe ławki. Wszystko szare i ponure..  

 oświetlenie i monitoring, tereny rekreacyjne  
 naprawa kompleksową ciągów pieszych  
 być może budowa obiektów integracji społecznej  
 wprowadzenie uchwały krajobrazowej, która regulowałaby estetykę 

reklam, szyldów, mebli lokali gastronomicznych, jednolita naturalna 
kolorystykę budynków. Dbanie o zieleń i wprowadzenie nowych el. 
Zieleni. Remonty istniejących budynków nawiązując do ich historycznej 
firmy. Kontynuacja bulwarów nad Brda.  

 zmiany na nawierzchni starego rynku i więcej zieleni, może fontanna?  
 Myślę ,że chodniki to podstawa w centrum. Oraz kosze na śmieci. 

Powinno być również więcej zajęć ogólnodostępnych dla dzieci.  
 jak najwięcej przestrzeni tylko dla pieszych i walka z nielegalnym 

parkowaniem, np. Mostowa, Stary Port, Rybi Rynek, Wyspa Młyńska, 
Pl. Wolności  

 monitoring  
 moglibyście zająć się robieniem wewnątrz kamienic ładnych kącików 

zieleni z donicami na tyle ciężkimi, aby ich nie rozkradli inni zazdrośni 
mieszkańcy. Brakuje też placu zabaw dla młodzieży w rejonie 
Bocianowa. Młodzież świruje i stacza się pijąc na placach zabaw dla 
dzieci lub innych ustronnych miejscach. Powinniście też postarać się o 
to by tylko w miejscach do tego przeznaczonym stawały samochody. Bo 
jak na razie na pięknej ulicy Świętojańskiej czy Cieszkowskiego parkują 
samochody, a wystarczyłoby słupki pasujące do lamp postawić i piękne 
donice, żeby odnowione ulice zyskały niepowtarzalny charakter.  

 edukacja i odpowiedzialność związane z dbaniem o środowisko 
naturalne i swoje najbliższe otoczenie.  

 kontynuacja prac rewitalizacji nadbrzeży Brdy i wyspy Młyńskiej  
 tworzenie skwerów, zatrzymanie wymiany i wyburzania starych 

kamienic a zamiana ich na kluby dla mieszkańców i świetlice dla dzieci  
 Hala Targowa - szkoda by taki piękny budynek stał pusty, a mamy w 

innych miastach świetne pomysły na wykorzystanie .  
 rewitalizacją nabrzeża na starym porcie do mostu bernardyńskiego  
 tereny zielone dostosowane dla osób niepełnosprawnych 
 dodatkowe ławeczki  
 zrobienie jakiegokolwiek oświetlenia - przejazd lub przejście np. ulicą 

Poznańską, Świętej Trójcy to duże wyzwanie. W mieście jest ciemno - 
nie trochę tylko bardzo, co naprawdę nie służy ani wędrówkom, ani 
bezpieczeństwu. Większe skupienie uwagi na imprezach cyklicznych, 
ciekawe oferty dla każdego (i dzieci, i starszych), tańszy transport 
miejski, który być może zachęci przyjezdnych, do pozostawienia 



samochodów poza Centrum; wystawienie większej ilości kawiarni - 
wyjście do ludzi na zewnątrz; spójna estetyka ogródków letnich (brawo 
za Stary Rynek); zachęcenie firm popularnych wśród młodzieży, do 
otwierania się w Centrum miasta, a nie w centrach handlowych.  

 tereny zielone, mniej betonu  
 monitoring, działania kulturotwórcze.  
 stworzenie miejsc z zielenią  
 nabrzeże Brdy przy PKS  
 parkingi  
 odnowa elewacji kamienic, "nieplombowanie" pustych miejsc nowymi 

budynkami, usunięcie nieestetycznych reklam, bilbordów itp. więcej 
zieleni  

 więcej zieleni, drzew, krzewów, mnie betonu, którego jest stanowczo 
za dużo w Bydgoszczy. 

 odnowa terenów wspólnych  
 odnowa terenów wspólnych, więcej placów zabaw szczególnie dla 

starszych dzieci  
 drzewa, nasadzenia, poprawa chodników  
 odnowa chodników, remonty kamienic, 
 odnowa chodników zbyt strome przejścia- progi  
 więcej płacy zabaw, więcej zieleni ławek  
 budowa placu zabaw na Bocianowie, jeszcze jedno przedszkole 

publiczne  
 zadbanie o zieleń  
 więcej ścieżek rowerowych  
 możliwość popływania rowerkiem wodnym po Brdzie, ale za normalną 

cenę, nie 70 zł z 30 min jak to zrobił prywatny hotel Przystań- 
szaleństwo. Brda jest naszą kolejną wizytówką i powinna być ożywiona, 
wykorzystana jeszcze lepiej...  

 odnowa terenów wspólnych 
 ulica Gdańska do całkowitej poprawki- musi posiadać bezpieczny 

rowerowy ciąg komunikacyjny, od samej Jagiellońskiej do Myślecinka, 
nie poprzez wyznaczenie pasa na jezdni, bo nie jest to bezpieczne, tylko 
poprzez osobną pełnoprawną ścieżkę.  

 tereny zielone, organizacja działań ciągłych a nie akcyjnych w zakresie 
działań społecznych  

 odnowa placów  
 nabrzeże Brdy, monitoring  
 monitoring, wzrost ilości patroli policji, więcej koszy na śmieci  
 rewitalizacja nabrzeży  
 mniej ruchu kołowego więcej terenów do spacerów szczególnie wzdłuż 

kanału bydgoskiego  
 odnowa terenów wspólnych  
 odnowa chodników  
 odnowa terenów wspólnych – placów, nabrzeży, obiektów kultury, 

street art  
 jest wystarczająco dobrze.  
 rewitalizacja bulwarów  
 sprzątanie nieużytków, np. nad Brdą,  



 najemcy do kamienic, zachęcić, znaleźć zastosowanie, tak by budynki 
nie były bezużyteczne  

 jak najwięcej drzew na ulicach. Odmalowanie kamienic  
 nabrzeża, chodniki, ścieżki rowerowe, tereny zielone. mniejszy ruch 

samochodowy, odnowa kamienic, oświetlenie i monitoring  
 odnowa chodników wzdłuż Brdy  
 poza zewnętrznymi walorami estetycznymi liczą się też te wewnętrzne, 

jak podwórka kamienic oraz tamtejsi mieszkańcy. Tak długo jak będą 
tam mieszkać mieszkańcy na życiowym zakręcie, tak długo żadna 
rewitalizacja nie pomoże 

Okole: 
58 osób 
odpowiedziało na 
to pytanie (36%) 
 

 większa kompleksowość rewitalizacji - szersze udostepnienie środków 
na remonty kamienic/zabytków nawet prywatnych. Wsparcie dla 
małych usług gastronomicznych: lodziarnie / foodtrucki / pamiątki / 
wypożyczalnia łódek itp  

 rewitalizacja Kanału Bydgoskiego i popularyzacja zalet 
architektonicznych kamienic na Okolu  

 dalsza rewitalizacja Kanału Bydgoskiego, a także działania w zakresie 
kamienic i estetyki ulic  

 zabudowa wolnych przestrzeni, Likwidacja ruder np. Czarna Droga, 
Dalsza poprawa estetyki ul. Grunwaldzkiej (między wiaduktami, po 
prawej str w kier. miasta)  

 zieleń po południowej stronie ul. Grunwaldzkiej, czyli drzewa 
oddzielające szeroką Grunwaldzką, od drogi i parkingów przy 
kamienicach  

 nie mam zdania  
 przede wszystkich odnowienie ulic, chodników, posadzenie drzew, 

wyeliminowanie dzikiego parkowania  
 rewitalizować kamienice, zadbać o stan chodników i ulic, o stan Starego 

Kanału Bydgoskiego i jego otoczenia. W ciągach komunikacyjnych 
zadbać o zieleń  

 oświetlenie, dbanie o porządek na osiedlu  
 odnowa terenów wspólnych – placów, nabrzeży, chodników, 

oświetlenia. Obowiązkowo dodanie nowych śmietników, bowiem na 
osiedlu są straszne braki !!!!!  

 tereny rekreacyjne nad Kanałem Bydgoskim (zwłaszcza ścieżki, atrakcje 
dla dzieci)  

 zwiększenie bezpieczeństwa w miejscach o złej sławie  
 poprawa chodników  
 wyrównanie chodników. Lepsze oświetlenie nad starym kanałem i 

może jakieś kawiarnie w tym parku  
 chodniki, kosze na śmieci  
 kultury i edukacji  
 zagospodarować każdy mini skwerek miasta zagospodarowaną 

zielenią. Tego brakuje w całej Bydgoszczy 
 dalsze prace związane z Kanałem Bydgoskim i obrzeżami  
 zatrzymanie likwidacji terenów zieleni prywatniej i stawiania w nich 

zabudowy, uruchomienie teatru Iv śluza, wprowadzenie kawiarni 
wzdłuż kanału, uzupełnienie ławek, oświetlenia  

 odnowa chodników  
 odnowa terenów wspólnych, chodników, oświetlenia i monitoringu  



 odnowa chodników i dróg osiedlowych 
 odnowa elewacji kamienic  
 "nieplombowanie" pustych miejsc nowymi budynkami, więcej zieleni  
 więcej placów zabaw i miejsc dla młodzieży do uprawiania sportu 
 odnowa terenów wspólnych  
 odnowa chodników i oświetlenia szczególnie okolice Czarnej Drogi  
 renowacja budynków  
 Więcej obiektów integracji społecznej np. kawiarenki dla matek z 

dziećmi  
 eliminacja nawet drobnych śmieci na bieżąco  
 więcej ścieżek rowerowych  
 więcej życia nad kanałem. dodatkowe place zabaw oraz kawiarnie  
 odnowa terenów wspólnych  
 odnowa placów zabaw, nadbrzeży , chodników., oświetlenia i 

monitoringu przy kanale. Edukacja ekologiczna i zdrowotna  
 organizacja działań ciągłych a nie akcyjnych w zakresie działań 

społecznych  
 chodniki, monitoring  
 monitoring  
 kawiarenki, stoiska z napojami i przekąskami nad kanałem  
 zwiększenie bezpieczeństwa  
 monitoring  
 odnowa terenów wspólnych – nabrzeży, stret art  
 więcej festynów, wydarzeń nad Kanałem  
 porządek z drobnymi przestępcami  
 sprzątanie nieużytków nad Brdą na odcinku między ulicą Królowej 

Jadwigi aż do końca ul. Łokietka...  
 Kanał Bydgoski miejscem spotkań np. na kawę  
 tramwaj. Zdecydowanie więcej drzew i bezpieczeństwa...  
 nabrzeża i tereny zielone, chodniki, ulice, remont kamienic, oświetlenie 

i monitoring  
 remont kamienicy św. Floriana 6  
 poza zewnętrznymi walorami estetycznymi liczą się też te wewnętrzne, 

jak podwórka kamienic oraz tamtejsi mieszkańcy. Tak długo jak będą 
tam mieszkać mieszkańcy na życiowym zakręcie, tak długo żadna 
rewitalizacja nie pomoże 

 
 

Wilczak-Jary: 
56 osób 
odpowiedziało na 
to pytanie (35%) 
 
 

 większa kompleksowość rewitalizacji - szersze udostepnienie środków 
na remonty kamienic/zabytków nawet prywatnych. Wsparcie dla 
małych usług gastronomicznych lodziarnie / foodtrucki / pamiątki / 
wypożyczalnia łódek itp  

 rewitalizacja Kanału Bydgoskiego, przebudowa Nakielskiej, renowacja 
kamienic na osiedlu  

 dalsza rewitalizacja Kanału Bydgoskiego i przebudowa ulicy Nakielskiej.  
 oczyszczenie Kanału Bydgoskiego, dalszy rozwój infrastruktury 

rekreacyjnej,  
 kompleksowa i przemyślana rewitalizacja Parku nad Starym Kanałem.  
 przede wszystkich odnowienie ulic, chodników, posadzenie drzew, 

wyeliminowanie dzikiego parkowania  



 wykorzystanie potencjału parku przy kanale, doświetlenie i monitoring  
 rewitalizacja kamienic oraz przebudować ul. Nakielskiej, zadbać o Stary 

Kanał Bydgoski  
 obiekty integracji społecznej, wydarzenia, monitoring  
 kanał  
 odnowa terenów wspólnych – nabrzeży, chodników, oświetlenia i 

monitoringu, obiektów integracji społecznej, kultury, edukacji . 
Obowiązkowo dodanie nowych śmietników, bowiem na osiedlu są 
straszne braki !!!!!  

 obiekty kultury i rekreacji, tereny rekreacyjne nad Kanałem Bydgoskim 
(zwłaszcza ścieżki, atrakcje dla dzieci)  

 Rewitalizacja terenów zielonych i zagospodarowanie terenów 
opuszczonych  

 cały czas park nad kanałem jest mało atrakcyjny  
 zainwestowanie w poprawę szlaku kanału bydgoskiego  
 nie mam zdania, nie znam tych dzielnic  
 chodniki, kosze na śmieci oraz położenie kostki ,chodnika na ulicach 

osiedla Jary  
 odnowa chodników  
 zagospodarować każdy mini skwerek miasta zagospodarowaną 

zielenią. Tego brakuje w całej Bydgoszczy  
 skwery  
 więcej oświetlenia  
 poprawić jakość dróg i chodników, większa kontrola emisji dymu, 

niestety wielu mieszkańców osiedla pali w piecach produkty 
niedozwolone  

 dodanie obiektów integracji społecznej  
 "nieplombowanie" pustych miejsc nowymi budynkami, usunięcie 

nieestetycznych reklam i bilbordów, naprawa chodników, więcej zieleni  
 więcej miejsc dla młodzieży do uprawiania sportu, skatepark,  
 odmowa terenów wspólnych 
 ścieżki rowerowe łączące osiedla Wilczak- Śródmieście  
 odnowa nabrzeży  
 więcej ścieżek rowerowych jakieś ścianki wspinaczkowe w lesie, albo 

jakaś ścieżka edukacyjna w lesie na Błoniu przyjść z przedszkolakami i 
dziećmi szkolnymi bez wyjeżdżania autokarem poza teren Bydgoszczy  

 odnowa terenów wspólnych  
 tereny wspólne rekreacyjne i sportowe, organizacja działań ciągłych a 

nie akcyjnych w zakresie działań społecznych  
 chodniki  
 Kanał Bydgoski, monitoring  
 zmniejszyć ilość kopciuchów  
 odnowa chodników, więcej koszy na odpady, powiększanie placów 

rozrywki dla dzieci i młodzieży, miejsce wybiegu dla psów 
 odnowa terenów wspólnych – nabrzeży, street art  
 jest wystarczająco dobrze.  
 więcej obiektów kulturalnych.  
 nabrzeża i tereny zielone, chodniki, ulice, remont kamienic, oświetlenie 

i monitoring  
 osiedle jak i jego kamienice są zaniedbane i pomijane jak cała Nakielska 



 
 

Stary Fordon” 
92 osób 
odpowiedziało na 
to pytanie (58%) 
 
 

 większa kompleksowość rewitalizacji - szersze udostepnienie środków 
na remonty kamienic/zabytków nawet prywatnych. Wsparcie dla 
małych usług gastronomicznych lodziarnie / foodtrucki / pamiątki / 
wypożyczalnia łódek itp  

 ożywienie synagogi, remont kolejnych kamienic, ożywienie parku 
Milenijnego i przywrócenie blasku pozostałej części osiedla  

 budowa trasy pieszo-rowerowej wzdłuż Wisły  
 dokończenie bulwarów nad Wisłą  
 przede wszystkich odnowienie ulic, chodników, posadzenie drzew, 

wyeliminowanie dzikiego parkowania  
 połączenie parku milenijnego z nowym nabrzeżem i wzbogacenie 

oferty kulturalni gastronomicznej oraz rozrywkowej w okolicy rynku 
obecnie rewitalizowane go  

 rewitalizacja Kamienic w okolicach Starego Rynku  
 więcej zieleni, ławek  
 uważam, że skoro już taka piękna promenada nad Wisłą w Fordonie, to 

można by pokusić się o miejsce na koncerty nad wodą, podobne do 
tego przed Operą Nową w Centrum  

 odbudowa synagogi / budowa mariny przy porcie  
 chodniki, oświetlenie  
 już dużo dzieje się👍  
 tutaj za mało obiektów na świeżym powietrzu dla starszych dzieci, np. 

Pumptracki  
 inwestycja w tereny nad Wisłą, aby były turystycznie dostępne  
 wprowadzenie uchwały krajobrazowej, która regulowałaby estetykę 

reklam, szyldów, mebli lokali gastronomicznych, jednolita naturalna 
kolorystykę budynków. Dbanie o zieleń i wprowadzenie nowych el. 
Zieleni. Remonty istniejących budynków nawiązując do ich historycznej 
formy. Uzupełnianie zabudowy w nawiązaniu do istniejących 
budynków- ujednolicenie materiałów, form i linii zabudowy  

 usunięcie pieców węglowych  
 rozszerzenie komunikacji miejskiej, przystanki bliżej osiedla Nad Wisłą, 

porządne oświetlenie, obiekty kulturalne...  
 byłoby dobrze gdyby pojawiło się więcej działań związanych z 

odnawianiem placów zabaw. Ten koło Tężni jest wręcz idealny, 
przydałby się też taki u nas. Przed pandemią były też u nas jarmarki a 
teraz trzeba jeździć gdzieś dalej bo u nas się za dużo nie dzieje. Mam 
nadzieję że przy rewitalizacji nabrzeża Wisły pojawią się na wałach 
nowe ławeczki i śmietniki bo w chwili obecnej nie można tam nawet 
papierka wyrzucić bo nie ma gdzie  

 nie znam tej dzielnicy  
 myślę, że na tą chwilę dzieje się i robi się na tym osiedlu bardzo dużo . 

Czekam na efekty 🙂  
 port ⚓ w Starym Fordonie  
 może MDK w starym Fordonie ,dzieci się nudzą a rodzice nie zawsze 

mają czas wozić dzieci daleko na zajęcia  
 remont synagogi i stworzenie tam centrum kultury  



 dalsze działania rewitalizacyjne na terenie Starego Fordonu - 
odnowienie kolejnych kamienic, zadbanie o zabytkowe budynki, 
objęcie opieką synagogi  

 promenada :oświetlenie ,ławeczki i oczywiście monitoring strona  
 budowa mariny  
 plac zabaw dla dzieci  
 utwardzenie ulicy Produkcyjnej i Przy Tartaku. Zagospodarowanie 

Synagogi  
 dalszą rewitalizacja budynków ADM i ogrzewania, budowa Mariny, 

rewitalizacja portu oraz budowa ścieżki rowerowej wzdłuż Wisły, 
budowa ulic osiedlowych  

 zacząć w końcu remontować kamienice które są historią i ozdoba  
 na początek usunięcie regularnych awarii oświetlenia  
 rewitalizacja Parku Milenijnego  
 kultura  
 zagospodarować każdy mini skwerek miasta zagospodarowaną 

zielenią. Tego brakuje w całej Bydgoszczy  
 marina i synagoga  
 odzyskanie dawnego portu i jego rewitalizacja, zachowanie dla 

mieszkańców oddanej pod licytację synagogi, jako miejsca do spotkań 
kulturalnych, koncertów i wycieczek  

 walczyć z palącymi śmieciami i innymi nieodpowiednimi rzeczami 
 proponowałbym zająć się kwestia smrodu fekaliów na świeżo 

wyremontowanej ulicy Bydgoskiej!!!  
 dalsza inwestycja w nabrzeże, wykorzystanie potencjału rzeki Wisły od 

strzelec dolnych po Brdyujście wraz z torem regatowym. Kąpielisko przy 
torze regatowym, zwiedzanie jazu poprzez połączenia wodne z toru 
regatowego, promocja zwiedzania starej służy, nowej służy oraz jazu 
walcowego na Łęgnowie, organizacja pikniku że zwiedzaniem tych 
okolic wraz z promocją darmowej wypożyczalni wodnej, może 
połączenie z bulwarów nad Wisłą przez Brdyujście na wyspę młyńską z 
przekazywaniem historii Grodziska w Wyszogrodzie , św Wojciecha i 
dalszej historii naszego pięknego regionu. Pokażmy mieszkańcom 
piękno naszego miasta. Przepraszam za nieskładne pisanie. Pętla 
Fordonie też ożywi dzielnice Fordonu, nowego jak i starego Ale cały czas 
czekamy 

 dalsza rewitalizacja nadbrzeży Wisły  
 powstanie kawiarni, restauracji. Rejsy statkiem do Ostromecka, 

Chełmna, Świecia czy centrum przez śluzy na Brdzie  
 tworzenie atraktorów w przestrzeni publicznej Starego Fordonu, aby 

powstała sieć powiązań  
 chciałoby się żeby pracy trwające przy Wiśle szły znaczniej szybciej, 

żeby te wycieczki statkiem jednak ruszyły, i żeby synagoga została 
naprawdę odremontowana i stała się perełką i miejscem spotkań 
kulturalnych  

 wyremontowanie kolejnych kamienic na ul. Bydgoskiej zrobienie 
utwardzonej ścieżki wraz z śmietnikami na wale przeciw powodziowym  

 remont synagogi, wraz z jej otoczeniem  
 ścieżki rowerowe nad Wisłą  
 wielkie otwarcie nabrzeża Wisły, atrakcje dla społeczności Fordonu np. 

festyny  



 więcej monitoringu  
 przede wszystkim dla wypełnienia ciągłości należy z portu przy moście 

zrobić marinę i koniecznie usunąć te maszyny i barki cumujące i 
zagradzające wejście do niego. Dodatkowo zwiększyć nadzór nad 
porządkiem i zanieczyszczaniem powietrza. Ponadto można zadbać o 
Synagogę i może jakieś centrum kultury, będzie rewelacja na skalę 
Kraju 

 mniej betonu, więcej zieleni  
 brak miejsc do wspólnego spędzania czasu, lepsze oświetlenie, brak 

lokali gastronomicznych np. kawiarni, bistro, lodziarni itp.  
 odnowa chodników i placy zabaw oraz przestrzeni dla tras rowerowych  
 odnowa chodników i dróg osiedlowych  
 więcej dróg rowerowych  
 odnowienie placów zabaw dla dzieci z uwzględnieniem dzieci 

mniejszych  
 odnowa placów, nabrzeży  
 obiektów integracji społecznej, kultury i edukacji międzypokoleniowej  
 przydało by się obiekt integracji społeczno-kulturowy  
 mniej betonu, więcej zieleni  
 integracji społecznej i odnowa terenów wspólnych  
 odnowa placów zabaw  
 kino, ścieżki rowerowe, parkingi  
 więcej ścieżek rowerowych  
 odnowa terenów wspólnych  
 poprawa komunikacji miejskiej  
 plany które widziałam w internecie są obiecujące i czekam na realizację  
 powróćmy do normalności sprzed pandemii i miejmy imprezy...  
 przemyślane działania, tereny zielone nie betonoza  
 nabrzeże Wisły, monitoring  
 więcej monitoringu, sprawdzenie stanu oświetlenia, więcej koszy na 

śmieci i ławek, zaprzestanie rozbudowy nowych blokowisk  
 rewitalizacja Parku Mileninnego, fundusze na renowacje kolejnych 

kamienic, ograniczenie smogu, organizacja wydarzeń kulturowo-
społecznych, budowa nowych dróg rowerowych, nowe nasadzenia, 
powstanie nowych parków / terenów zielonych  

 pozytywna rewitalizacja nabrzeży Wisły  
 integracji społecznej nie tylko dla młodych  
 wybiegi dla psów, trasy spacerowe i rowerowe prowadzące do 

wybrzeża Wisły (tam przecież też ma być atrakcyjne miejsce to 
spędzania czasu)  

 ośrodki edukacji  
 odnowa i wprowadzenie funkcji społecznych / kulturalnych w 

zabytkowe zdegradowane obiekty, street art  
 poprawa dostępności komunikacji miejskiej  
 strefa grilla i sportu nad wodą?  
 więcej ciekawych sklepików i obiektów kulturalnych wokół Rynku. 

nabrzeża, dobry dojazd, zieleń, oświetlenie i monitoring  
 poza zewnętrznymi walorami estetycznymi liczą się też te wewnętrzne, 

jak podwórka kamienic oraz tamtejsi mieszkańcy. Tak długo jak będą 



tam mieszkać mieszkańcy na życiowym zakręcie, tak długo żadna 
rewitalizacja nie pomoże 

 
 

Zimne Wody-
Czersko Polskie: 
45 osób 
odpowiedziało na 
to pytanie (28%) 
 
 

 opracowanie planu zagospodarowania przestrzennego i wyraźne 
rozdzielenie funkcji poszczególnych części osiedla ze szczególnym 
uwzględnieniem zielonych barier pomiędzy przemysłem i nieliczną 
zabudową mieszkaniową. Wzmocnienie turystycznego potencjału w 
obrębie ul. Toruńskiej (pomniki przyrody, imponujące wiadukty i mosty 
kolejowe, dojazd do przystani, ścieżki ekologiczne, rowerowe   

 nowa zabudowa mieszkaniowa  
 przebudowa ulicy Toruńskiej wraz z budową dróg rowerowych  
 przede wszystkich odnowienie ulic, chodników, posadzenie drzew, 

wyeliminowanie dzikiego parkowania  
 brakuje chodników i zadbanych terenów zielonych i rekreacyjnych  
 potrzeba oświetlenia, placów  
 inwestycje w obiekty kultury i edukacji, tereny rekreacyjne, 

zmniejszenie problemów środowiskowych  
 nie ma miejsc integracji społecznej i nabrzeże nieuporządkowane  
 edukacji  
 zagospodarować każdy mini skwerek miasta zagospodarowaną 

zielenią. Tego brakuje w całej Bydgoszczy  
 ożywienie nadbrzeża  
 odnowa chodników i dróg osiedlowych, stworzenie miejsc z zielenią  
 odnowa terenów wspólnych  
 więcej ścieżek rowerowych 
 odnowa terenów wspólnych  
 infrastruktura społeczna, centra integracji, działania prośrodowiskowe  
 więcej terenów do spacerów i turystyki rowerowej w okolicach 

Brdyujścia  
 boiska do koszykówki  
 poprawa bezpieczeństwa, odnowa terenów wspólnych , street art  
 strefa grilla i sportu nad wodą?  
 tereny wspólne, nadrzeczne, chodniki, oświetlenie i monitoring 

 
 

 

11. Jakie działania należałoby jeszcze podjąć, aby wzrosła Pana/ Pani ocena odnowy i ożywienia 
życia społecznego, kulturalnego i edukacyjnego na poszczególnych osiedlach? 

 Proszę wpisać swoje propozycje służące dalszej odnowie i ożywieniu 
tych osiedli w zakresie działań społecznych (np. wydarzenia 
kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne ….)  

Bocianowo -Śródmieście-
Stare Miasto: 
51 osób odpowiedziało na 
to pytanie (32%) 
 

 wykorzystanie potencjału istniejących placówek, np. wspólna 
impreza Teatru Polskiego i Filharmonii Pomorskiej  nie wiem 

 Nie mam zdania 
 tworzyć atrakcyjne zaaranżowane przestrzenie publiczne  
 festyny  



 wyposażyć społeczników w tym Rady Osiedli prawdziwych 
gospodarzy osiedli w narzędzia oraz fundusze na działania 
społeczne, a oni zadbają o resztę  

 wsparcie Bocianowa, zajęcia edukacyjne dla dzieci i seniorów, 
kluby tematyczne np. przy bibliotece  

 nowe wydarzenia kulturalno-oświatowe i edukacyjne  
 zorganizowanie przestrzeni dla osób starszych i samotnych, 

gdzie mogą miło spędzić czas u spotkać się z innymi 
 wydarzenia kulturalne  
 bogaty repertuar teatru kameralnego  
 wykorzystajmy rynek Starego Miasta aby nas integrował  
 wydarzenia kulturalne np. zwiedzanie miasta  
 estetyczne punkty gastronomiczne, cykliczne zajęcia 

sportowe na świeżym powietrzu np. Joga na trawie przy 
młynach. Kameralne koncerty z ambitna muzyka  

 więcej wydarzeń w Młynach rothera  
 więcej ciekawych projektów, ogólnodostępnych dla 

mieszkańców w każdym wieku.  
 renowacja budynków i ogrzewania w miejskich budynkach 

Kluby  
 nie mam zdania  
 spotkania edukacyjne np. w siedzibach Rad Osiedli  
 wycieczki tematyczne po dzielnicy  
 jasne oświetlenie w dolinie pięciu stawów  
 zajęcia edukacyjne, koncerty  
 zajęcia edukacyjne  
 nie odczuwam takiej potrzeby  
 więcej koncertów  
 wydarzenia kulturalne  
 aqua park  
 nie mam zdania  
 wydarzenia kulturalne  
 MDK, koncerty na powietrzu, pokazy kinowe w plenerze., 

pikniki tematyczne  
 wydarzenia kulturalne  
 więcej zajęć pozalekcyjnych zajęć dla dzieci  
 więcej wydarzeń kulturalnych organizowanych np. przez 

spółdzielnie  
 jeszcze jedno przedszkole publiczne  
 brak  
 kluby dla dzieci, darmowe  
 wydarzenia kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne  
 stałe inicjatywy edukacyjne dla dzieci, organizacja czasu 

wolnego dzieci, wsparcie rodziny strona  
 Wydarzenia kulturalne  
 Młyny Rothera, przestrzeń kulturalna, turystyczna  
 nie mam poglądu na sytuację  
 muzyka w ogrodzie botanicznym  
 koncerty  
 wydarzenia kulturalne, klub muzyczny z muzyką na żywo  



 integracja międzypokoleniowa, wydarzenia kulturalne, street 
art, performans  

 jest ok  
 bezpłatne warsztaty taneczne, językowe, koncerty na 

świeżym powietrzu, imprezy integracyjne celem poznawania 
nowych ludzi, akcje pomagające zwierzętom znaleźć domy, 
otwarcie kina Pomorzanin, jarmarki wiosną i latem, 
oprowadzanie z naciskiem na przyrodę! 

Okole: 
43 osób odpowiedziało na 
to pytanie (27%) 
 
 

 więcej wydarzeń związanych z zabudową kamieniczną  
 nie wiem  
 Nie mam zdania  
 wprowadzać nową zabudowę mieszkalną  
 festyny  
 Wyposażyć społeczników w tym Rady Osiedli prawdziwych 

gospodarzy osiedli w narzędzia oraz fundusze na działania 
społeczne a oni zadbają o resztę.  

 osiedlowe festyny przy szkołach integrujące różne pokolenia  
 nowe wydarzenia kulturalno-oświatowe i edukacyjne 
 więcej miejsc dla mam z dziećmi i całych rodzin  
 wydarzenia kulturalne nie tylko w weekendy, zajęcia 

edukacyjne  
 zajęcia edukacyjne dostępne dla każdego  
 kawiarnie nad kanałem  
 Kanał Bydgoski powinien być miejscem dla wszelkiego rodzaju 

spotkań w plenerze, koncertów, kino pod chmurką, zajęcia 
edukacyjne dla dzieci , warsztaty na powietrzu. Dobrze gdyby 
można było rozbudować lub odnowić place zabaw.  

 kluby  
 nie mam zdania  
 wycieczki tematyczne  
 zajęcia edukacyjne  
 wydarzenia kulturalne  
 nie wiem  
 wydarzenia kulturalne, kluby  
 nie mam zdania  
 MDK, koncerty na powietrzu, pokazy kinowe w plenerze., 

pikniki tematyczne 
 kluby  
 Więcej zajęć edukacyjnych dla dzieci  
 kluby dla dzieci, darmowe  
 wydarzenia kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne  
 wydarzenia kulturalne muzyczno-teatralne, zajęcia 

edukacyjne popołudniowe, spotkania dla ludzi starszych.  
 organizacja czasu wolnego dzieci, wsparcie rodziny 
 zajęcia edukacyjne  
 Kanał Bydgoski  
 nie mam poglądu na sytuację  
 atrakcje nad kanałem  
 Nie wiem  
 poprawa bezpieczeństwa.  



 działania edukacyjne i integracyjne, wydarzenia kulturalne, 
stret art, performans 

 
 

Wilczak-Jary: 
44 osób odpowiedziało na 
to pytanie (28%) 
 
 

 więcej wydarzeń przy starym kanale  
 nie wiem  
 nie mam zdania  
 wprowadzać nową zabudowę mieszkalną  
 festyny i jakieś biegi możne  
 wyposażyć społeczników w tym Rady Osiedli prawdziwych 

gospodarzy osiedli w narzędzia oraz fundusze na działania 
społeczne a oni zadbają o resztę .  

 festyny nad kanałem. Zajęcia integrujące seniorów z osiedla  
 nie mam propozycji  
 nowe wydarzenia kulturalno-oświatowe i edukacyjne 
 wybiegi lub ogrodzone miejsca dla psów z prawdziwego 

zdarzenia  
 wydarzenia kulturalne nie tylko w weekendy, zajęcia 

edukacyjne  
 może kanał powinien bardziej przyciągał szczególnie w 

niedzielę  
 wycieczki po okolicznych lasach  
 nie znam na osiedli  
 tak jak przy Okołu Kanał Bydgoski, który jest wspólny dla kilku 

osiedli. To jest ważny punkt. Może małpi gaj ,może skate park  
 wydarzenia kulturalne  
 nie mam zdania  
 kluby społeczne dla mieszkańców  
 nie wiem  
 zajęcia edukacyjne  
 powrót do pikników i festynów przy kanale, niestety ostatnie 

2 lata było słabo  
 nie wiem  
 nie mam zdania  
 MDK, koncerty na powietrzu, pokazy kinowe w plenerze., 

pikniki tematyczne  
 kluby  
 więcej wydarzeń kulturalnych  
 kluby dla dzieci, darmowe  
 wydarzenia kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne 
 stałe inicjatywy edukacyjne dla dzieci, organizacja czasu 

wolnego dzieci, wsparcie rodziny  
 Kanał Bydgoski, infrastruktura drogowa  
 nie mam poglądu na sytuację  
 nie wiem  
 nie mam zdania  
 Wilczak, szczególnie stary to brudne kamienne brukowe ulice, 

strach tamtędy chodzić po zmroku a i w dzień nie zachęcają do 
spacerów. Zaniedbane kamienice, zubożali mieszkańcy, 
problem alkoholizmu (ul. Dolina itp) 



 działania edukacyjne i integracyjne, wydarzenia kulturalne, 
stret art, performans 

 
 

Stary Fordon: 
66 osób odpowiedziało na 
to pytanie (42%) 
 
 

 kontynuacja wcześniejszych imprez, nowe działania dla 
młodzieży  

 nie wiem  
 nie mam zdania  
 wprowadzać nową zabudowę mieszkalną  
 festiwale kultury fordońskiej aby pokazać jego unikatowość  
 wyposażyć społeczników w tym Rady Osiedli prawdziwych 

gospodarzy osiedli w narzędzia oraz fundusze na działania 
społeczne a oni zadbają o resztę 

 święto starego Fordonu, piknik w Wyszogrodzie, wsparcie 
dotychczasowych działań stowarzyszenia 

 więcej nadbrzeżnych ścieżek dla pieszych lubiących długie 
spacery, a łączących Stary Fordon z Centrum  

 nowe wydarzenia kulturalno-oświatowe i edukacyjne 
 stałe miejsce kultury oraz uruchomienie znów Cafe Rynek  
 fordońskie górki to piękny niewykorzystany teren. Warto 

zainwestować dziedzinę aktywności fizycznej 
 wydarzenia kulturalne, integracyjne, kluby, zajęcia edukacyjne  
 otwarcie dla zwiedzających obiektu d. Synagogi  
 stara synagoga powinna być już wyremontowane i tam 

powinni Fordoniacy się spotykać  
 wydarzenia np. w synagodze, budowa kina  
 zajęcia sportowe np. Joga na trawie, ciekawe koncerty  
 KOMUNIKACJA ! kawiarnie, kluby, ławki , zieleń  
 tak jak napisałam wyżej, byłoby dobrze zająć się placami 

zabaw, więcej atrakcji takich jak zjeżdżalnie czy huśtawki. 
Więcej śmietników i ławeczek. Jeszcze jakby się udało zrobić 
jakieś ścieżki rowerowe byłoby idealnie. No i te coroczne 
jarmarki których nam brakuje :)  

 nie znam osiedla  
 myślę ,że Stary Fordon rozkwita,dość dużo wydarzeń 
 kluby  
 MDK byłby super,  
 mała gastronomia , kawiarnia, zajęcia edukacyjne dla dzieci, 

integracja międzypokoleniowa  
 wsparcie działań Stowarzyszenia Przyjaciół Starego Fordonu - 

ciekawe pomysły i inicjatywy  
 synagoga CK  
 organizacja letnich wydarzeń kulturalnych i rozrywkowych, 

akcje sprzątania, zajęcia sportowe dla dorosłych i młodzieży i 
dzieci  

 MCK bo na Przylesie jest zbyt małe jak na tak dużą społeczność  
 wydarzenia kulturalne  
 kulturalny pub i kawiarnia (bez mordobicia i syfu) 
 kluby, kino  
 usunąć spalone nieużytki lub je zagospodarować 



 aktywizacja MCK-u  
 kluby społeczne dla mieszkańców  
 koncerty, zajęcia edukacyjne 
 kluby  
 synagoga i może muzeum w budynku przy ul. Piekary.  
 nie wiem  
 świetlice edukacyjne z zajęciami dodatkowymi dla dzieci, 

większe wsparcie dla PPP w Fordonie, bo co z tego że ona jest 
skoro np. do logopedy można się zapisać dopiero na przyszły 
rok w związku z czym już występuje brak wparcia dla 
przedszkoli w tym zakresie  

 wydarzenia kulturalne  
 więcej wydarzeń kulturalnych  
 wydarzenia kulturalne, zajęcia dla każdego, w każdym wieku  
 klub  
 MDK, koncerty na powietrzu, pokazy kinowe w plenerze., 

pikniki tematyczne  
 wydarzenia kulturalne i kluby, zajęcia edukacyjne 
 więcej klubów dla młodzieży  
 więcej zajęć edukacyjnych  
 kluby dla dzieci, darmowe  
 wydarzenia kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne  
 synagoga powinna być w rękach miasta, szachulce powinny 

zostać zrewitalizowane  
 stałe inicjatywy edukacyjne dla dzieci, organizacja czasu 

wolnego dzieci, wsparcie rodziny  
 promocja Nabrzeża Wisły  
 brak baru/klubu, koncertów plenerowych z różnych gatunków 

(nie tylko rap)  
 brak  
 powstanie kręgielni, kawiarni w St. Fordonie, organizacja 

pikników i festynów  
 wydarzenia kulturalne.  
 plac zabaw do nauki jazdy na rowerze, ze światłami, pasami 

dla pieszych itp., klubokawiarnie dla mam z dziećmi  
 działania edukacyjne i integracyjne, wydarzenia kulturalne, 

street art, performans  
 jest ok  
 wydarzenia kulturalne  
 podobnie jak w Śródmieściu  
 dalszą rewitalizacją synagogi  

 
 

Zimne Wody-Czersko 
Polskie: 
38 osób odpowiedziało na 
to pytanie (23%) 
 
 

 wycieczki z przewodnikiem które może by ujawniły jakieś 
atrakcje ogólne tego rejonu  

 wyposażyć społeczników w tym Rady Osiedli prawdziwych 
gospodarzy osiedli w narzędzia oraz fundusze na działania 
społeczne a oni zadbają o resztę  

 lokalne kluby i wydarzenia integrujące społeczność osiedla, 
festyny  



 nowe wydarzenia kulturalno-oświatowe i edukacyjne 
 wydarzenia kulturalne, integracyjne, kluby, zajęcia edukacyjne  
 rewitalizacja przynajmniej północnego brzegu Brdy, aby móc 

spacerować jeździć rowerem  
 Brdyujście jakby umarło  
 Klub edukacyjny na terenie osiedla  
 nie znam osiedli  
 nie znam osiedla.  
 zajęcia edukacyjne  
 nie mam zdania  
 kluby społeczne dla mieszkańców  
 zajęcia edukacyjne  
 wydarzenia kulturalne  
 nie wiem  
 świetlica dla dzieci z osiedla, częstsze patrole policji, zburzenie 

baraków - wybudowanie bloków na ich miejscu  
 nie mam zdania  
 zajęcia edukacyjne  
 nie mam zdania  
 kluby dla dzieci, darmowe  
 wydarzenia kulturalne, kluby, zajęcia edukacyjne 
 stałe inicjatywy edukacyjne dla dzieci, organizacja czasu 

wolnego dzieci, wsparcie rodziny  
 nie mam poglądu na sytuację  
 nie wiem  
 nie mam zdania.  
 działania edukacyjne i integracyjne, wydarzenia kulturalne, 

street art, performans 
 
 

 
12. Jakie działania należałoby jeszcze podjąć, aby wzrosła Pana/ Pani ocena zmian sytuacji 

gospodarczej zachodzących na poszczególnych osiedlach? 

 Proszę wpisać swoje propozycje służące dalszej odnowie i ożywieniu 
tych osiedli w zakresie działań na rzecz rozwoju gospodarczego, 
wsparcia przedsiębiorczości 

Bocianowo -Śródmieście-
Stare Miasto: 
44 osób odpowiedziało na 
to pytanie (28%) 
 

 mniej samochodów na ulicach, Gdańska i Śniadeckich 
deptakiem  

 chyba dobrym posunięciem było zbudowanie biurowca na 
Placu Kościeleckich - ludzie tam pracujący "zapełniają" (nie 
jest ich aż tak dużo, ale są) ulice, knajpki itd na starówce. Być 
może kolejne powierzchnie komercyjne w dobrej 
architekturze w obszarze starówki i początku ul. Gdańskiej 
byłyby bardzo pożądane. Być może po przedszkolu Alf czy na 
samym Placu Teatralnym mogłaby powstać taka powierzchnia 
komercyjna  

 nie mam zdania  
 udostępnić puste lokale ADM za niewielką opłatę 

przedsiębiorcom 
 niższe czynsze za najem lokali użytkowych  



 zwiększyć środki na rozwój  
 ułatwienie dojazdu przedsiębiorcom do swoich lokali, 

zapewnienie miejsc parkingowych 
 bez zdania 
 inwestycja w opuszczone lokale na starym rynku  
 tworzenie przestrzeni publicznej, ograniczanie ruchu 

samochodowego na rzecz pasaży, bulwarów, deptaków, 
rezygnacji z parkingów, wykorzystanie rzeki, odwrócenie się 
do niej poprzez tworzenie przyjaznych, zielonych bulwarów, 
organizowanie rejsów Brda, wypożyczalnia kajaków, skwerek 
miejski z zielona plaża i leżakami  

 bardzo dużo lokali jest przeznaczonych do wynajęcia po 
pandemii. Przez to Śródmieście wygląda na opuszczone. Może 
jakieś branże usługowe? Sklepy?  

 Pałac Piastowski pada, Dworcowa pada.... Niestety nie wiem 
co mogłoby sprawić aby gospodarczo dźwignąć gospodarczo 
te miejsca.  

 brak pustych witryn i budynków.  
 nie wiem  
 nie mam zdania  
 edukacja i częstsze akcje sprzątania Bydgoskich osiedli.  
 uporządkowanie miejsc parkingowych  
 nie znam się na tym  
 więcej ciekawych propozycji przedsiębiorczości  
 nie wiem  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 aquapark  
 nie mam zdania  
 więcej wspólnych produktów społecznych, rozwój klubów i 

kawiarni, więcej miejsc parkingowych  
 nie mam zdania  
 więcej staży dla młodych ludzi  
 więcej miejsc do własnej działalności  
 nie mam zdania w tym temacie  
 mniej marketów więcej osiedlowych przedsiębiorców  
 odnowienie nawierzchni całego śródmieścia w stylu ulicy 

Cieszkowskiego, żeby zachęcała do spacerów 
 udogodnienia infrastrukturalne- np. parkingi, spójna 

koncepcja rozwoju branż w ramach poszczególnych osiedli  
 rozwój gospodarczy  
 miejsca kultury, turystyka  
 nie mam poglądu na sytuację  
 obniżyć czynsze zbudować parkingi  
 preferencyjne stawki czynszu lokali z zasobów ADM, 

udostępnienie odpowiednio zorganizowanych przestrzeni 
publicznych na drobny handel - np. kwiatami, rękodziełem  

 oferty pracy, stażu, wolontariatu  
 usługi dla mieszkańców - turystyka, gastronomia, wydarzenia 

w otwartej przestrzeni 



Okole: 
35 osób odpowiedziało na 
to pytanie (22%) 
 
 

 udostępnić puste lokale ADM za niewielką opłatę 
przedsiębiorcom  

 zniżki podatkowe dla nowych przedsiębiorstw  
 zwiększyć środki na rozwój  
 nawet jak napiszemy propozycje, to i tak nie zostaną 

uwzględnione przez urzędników ratusza  
 na osiedlu jest wiele sklepów i firm usługowych z różnych 

branż. Nie wychodząc poza Okole można załatwić większość 
spraw. Może lepiej zadbać o niewielki ryneczek? Jest 
schowany i nie zachęca do odwiedzin  

 nie mam zdania  
 bezpieczeństwo  
 nie mam zdania  
 powrót do tradycji gospodarczych tego miejsca  
 nie znam się na tym  
 zwiększona ilość zieleni  
 nie wiem  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 nie mam zdania  
  Więcej wspólnych produktów społecznych, rozwój klubów i 

kawiarni  
 nie mam zdania  
 więcej zajęć kulturalnych w placówkach oświatowych  
 mniej marketów więcej osiedlowych przedsiębiorców  
 udogodnienia infrastrukturalne- np. parkingi, spójna 

koncepcja rozwoju branż w ramach poszczególnych osiedli  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 wsparcie lokalnych biznesów  
 nie mam poglądu na sytuację  
 reklama biznesów zlokalizowanych nad kanałem 
 nie mam zdania  
 preferencyjne stawki czynszu lokali z zasobów ADM, 

udostępnienie odpowiednio zorganizowanych przestrzeni 
publicznych na drobny handel - np. kwiatami, rękodziełem  

 usługi dla mieszkańców - turystyka, gastronomia, wydarzenia 
w otwartej przestrzeni 

 
 

Wilczak-Jary: 
36 osób odpowiedziało na 
to pytanie (23%) 
 
 

 udostępnić puste lokale ADM za niewielką opłatę 
przedsiębiorcom  

 zachęty podatkowe  
 zwiększyć środki na rozwój  
 remont dróg  
 nawet jak napiszemy propozycje, to i tak nie zostaną 

uwzględnione przez urzędników ratusza  
 nie mam zdania  
 nie mam zdania.  
 bezpośrednio  
 nie mam zdania 
 nie znam się na tym  



 więcej ławeczek do siedzenia  
 nie wiem  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 nie mam zdania  
 więcej wspólnych produktów społecznych, rozwój klubów i 

kawiarni 
 nie mam zdania  
 więcej projektów dla rozwoju dzieci  
 mniej marketów więcej osiedlowych przedsiębiorców  
 udogodnienia infrastrukturalne- np. parkingi, spójna 

koncepcja rozwoju branż w ramach poszczególnych osiedli  
 wsparcie biznesów turystycznych  
 nie mam poglądu na sytuację  
 nie mam zdania  
 pomoc najuboższym mieszkańcom  
 preferencyjne stawki czynszu lokali z zasobów ADM, 

udostępnienie odpowiednio zorganizowanych przestrzeni 
publicznych na drobny handel - np. kwiatami, rękodziełem  

 usługi dla mieszkańców - turystyka, gastronomia, wydarzenia 
w otwartej przestrzeni 

 
 

Stary Fordon: 
59 osób odpowiedziało na 
to pytanie (37%) 
 
 

 więcej miejsca na lokale handlowo-usługowe  
 nie wiem  
 nie mam zdania  
 udostępnić puste lokale ADM za niewielką opłatę 

przedsiębiorcom  
 promocja nowego rynku jako miejsca do rozwoju biznesu  
 zwiększyć środki na rozwój  
 udostępnienie terenów inwestycyjnych  
 jak najbardziej wspierać rodzimą przedsiębiorczość 
 bez zdania  
 może niższy podatek od nieruchomości?  
 działania w zakresie rozwoju ekonomii społ., nowe obiekty, 

które zapewnią miejsca pracy, bezpłatne doradztwo 
(zwłaszcza dla młodzieży) i szkolenia  

 inwestycja w nabrzeże wiślane  
 granty dla artystów, rzemieślników lokalnych twórców, 

uprzywilejowanie w wynajmie lokali usługowych, 
wprowadzanie usług miastotwórczych: gastronomii, 
rzemiosła, designu, sztuki  

 więcej małych sklepów  
 KOMUNIKACJA !!!  
 nie mam zdania  
 nie mam zdania  
 zagospodarowania nabrzeża Wisły  
 przydały by się miejsca w których można usiąść i wypić kawę, 

zjeść deser  
 lepsza siatka połączeń z centrum, większa współpraca z 

uczelniami wyższymi  



 atrakcje sprawnościowo-rozrywkowe: bilard strzelnica, 
kręgielnia itp. okolice Promenady  

 ulgi i zniżki na rozwój działalności sprzedażowej, usługowej w 
Starym Fordonie  

 brak pustych witryn i budynków  
 niższe czynsze na lokale handlowe  
 więcej rozsądku w zarządzaniu zielenią, parking przy 

politechnice to jakiś wizualny koszmar  
 restauracja  
 lepsze polaczenia autobusowe z Starym Fordonem 
 proces odnowy i ożywienia osiedla właśnie trwa. Powyżej 

przedstawiłem propozycje dla osiedla  
 podnająć pustostany pod lokale usługowe  
 poprawa stanu dróg  
 nie znam się na tym  
 większą ilość zewnętrznych atrakcji, np. kawiarenki 
 wszystko idzie w dobrym kierunku 
 nie wiem  
 nowe, atrakcyjne miejsca pracy  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 nowe lokale gastronomiczne  
 integracja międzypokoleniowa w zakresie edukacji i kultury  
 centrum kultury gdzie dzieci rozwijały by swoje pasje  
 więcej wspólnych produktów społecznych, rozwój klubów i 

kawiarni  
 kluby sportowe dla dorosłych w dzieci 
 więcej ofert dla młodzieży  
 mniej marketów więcej osiedlowych przedsiębiorców  
 ukończenie dotychczasowych planów i rozwiązanie 

problemów węchowych na ul. Bydgoskiej  
 udogodnienia infrastrukturalne- np. parkingi, spójna 

koncepcja rozwoju branż w ramach poszczególnych osiedli  
 wsparcie rewitalizacji, infrastruktura drogowa  
 zapewnienie bezpieczeństwa budynków i własności, w tym 

przez sprawne oświetlenie  
 rozwój Politechniki Bydgoskiej  
 nie mam zdania.  
 planowanie odpowiedniej liczby stanowisk parkingowych i 

parkingów przy inwestycjach mieszkalnych  
 preferencyjne stawki czynszu lokali z zasobów ADM, 

udostępnienie odpowiednio zorganizowanych przestrzeni 
publicznych na drobny handel - np. kwiatami, rękodziełem  

 usługi dla mieszkańców - turystyka, gastronomia, wydarzenia 
w otwartej przestrzeni 

 
 

Zimne Wody-Czersko 
Polskie: 
34 osób odpowiedziało na 
to pytanie (21%) 

 niższe podatki gruntowe dla działalności  
 zwiększyć środki na rozwój  
 poprawa stanu dróg dojazdowych, lepsze skomunikowanie z 

innymi osiedlami  



 
 

 bez zdania  
 działania w zakresie rozwoju ekonomii społ., nowe obiekty, 

które zapewnią miejsca pracy, bezpłatne doradztwo 
(zwłaszcza dla młodzieży) i szkolenia  

 nie mam zdania  
 nie mam zdania.  
 kultura  
 nie mam zdania  
 nie znam się na tym 
 rozwój funduszy  
 nie wiem  
 wsparcie przedsiębiorczości  
 nie mam zdania  
 nie mam zdania  
 nie mam zdania  
 mniej marketów więcej osiedlowych przedsiębiorców  
 udogodnienia infrastrukturalne- np. parkingi, spójna 

koncepcja rozwoju branż w ramach poszczególnych osiedli  
 nie mam poglądu na sytuację  
 nie wiem  
 nie mam zdania.  
 wydarzenia w otwartej przestrzeni 

 
 

 
13. Jakie działania należałoby jeszcze podjąć, aby wzrosła Pana/ Pani ocena zmian w zakresie 

ochrony środowiska zachodzących na poszczególnych osiedlach? 
 

 Proszę wpisać swoje propozycje służące dalszej odnowie i ożywieniu 
tych osiedli w aspekcie ochrony środowiska (np. tereny zielone i 
rekreacyjne, działania na rzecz ochrony powietrza, wody, 
zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń odpadami…) 

Bocianowo -Śródmieście-
Stare Miasto: 
54 osób odpowiedziało na 
to pytanie (34%) 
 

 wymienić piece, zwiększyć nasadzenia zieleni, zatrzymać plany 
Nowomazowieckiej, poważnie ograniczyć ruch aut i ich 
parkowanie 

 walka z kopciuchami  
 bardzo dużo zieleni, nie tylko na placach i skwerach, ale 

pionowej przy kamienicach, budynkach, przystankach MZK, 
sklepach itp.  

 zakaz palenia w piecach, podłączenie kamienic do instalacji CO  
 wymiana pieców  
 wymiana kopciucha  
 zmotywować odpowiedzialnych urzędników do lepszej 

wydajniejszej pracy. Zwiększyć wpływ społeczników na 
działania w zakresie ochrony środowiska   

 dbanie o sprzątanie chodników i ulic, wsparcie wymiany 
pieców  

 nowe nasadzenia drzew, krzewów, wymiana pieców na 
ekologiczne, przymuszenie mieszkańców, wspólnoty, 
spółdzielnie  



 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 
powietrza, zmniejszenia hałasu  

 łąki polne, zieleń na starym rynku  
 tworzenie zielonych enklaw, wprowadzanie drzew i niskich 

krzewów, gdzie bytują owady, ptaki, wyprowadzanie ruchu 
kołowego z miast i parkingów. Faktyczna kontrola spalania 
śmieci przez ludzi, którzy mają kominki  

 więcej zieleni na starym rynku. Wymiana pieców na 
śródmieściu, niestety widać zima że mieszkańców nie stać na 
dobrej jakości opał i wymianę pieca  

 dużym problemem są spaliny. Ale, nie jesteśmy w stanie chyba 
zrobić objazdów tak, aby zmniejszyć liczbę samochodów w 
centrum. Dobrym rozwiązaniem są zielone ściany, które 
oczyszczają powietrze. Widziałam taka już przy UM na 
Grudziądzkiej. Jednak powinno być ich decydowanie więcej. 
Może tak na rondach na ścianach budynków? 

 masowa wymiana ogrzewania poprzez przyłączenie do KPEC  
 więcej koszy na śmieci  
 wymiana ogrzewania  
 tereny zielone  
 większość jeszcze nie powymieniała piece. Ulotki nic nie dają. 

Może by tak zatrudnić jako przedstawicieli handlowych 
społeczników z bydgoskiego alarmu smogowego, by 
przekonali trucicieli powietrza do wymiany pieców lub 
podłączenia się pod miejskie CO. Smog znad miasta dolatuje 
na wyższe rejony Bydgoszczy. U nas na Kapuściskach wlewa się 
jarem i ulicą Prezydenta przeważnie kiedy jest duży ruch 
samochodowy lub wszyscy naraz rozpalają w piecach. Do 
mojego domu tylko 3 razy doszła chmura smogu. Dziwne to 
uczucie być w chmurze. Myślałam, że gdzieś jest pożar, bo 
widoczność była taka że bloku za oknem to tylko zarysy można 
było dostrzec. Wszystko przez mieszkańców, którzy palą w 
piecach niepoprawnie. Był wtedy fioletowy alarm w całym 
mieście. Zaznaczam, ze u nas na Kapuściskach są bloki z CO nie 
ma domków jednorodzinnych no może kilka pod górką, ale 
żeby taki dym narobić to musiało się na to całe miasto złożyć  

 nie mam zdania  
 zwiększenie nadzoru i kar za zanieczyszczanie środowiska 

naturalnego 
 wymiana pieców, sieć skwerów 
 wydaje mi się że może ogrody społeczne  
 tereny zielone  
 więcej zieleni i opieka nad zielenią, która już jest, a nie 

zastępowanie jej kwitnącą donicą. Zachęcanie mieszkańców 
do obsadzania roślinami balkonów, które nie tylko dodatkowo 
"zazielenią" miasto, ale także przyczynią się do wzrostu 
estetyki okolicy  

 tereny zielone, dotychczas każdy wolny skrawek ziemi jest 
zabudowywany  

 nie wiem  
 tereny zielone i rekreacyjne 



 nie mam zdania  
 zielone tereny rekreacyjne  
 więcej zadbanej zieleni, kwiatów, więcej śmietników 
 zielone przystanki, nowe nasadzenia drzew i krzewów  
 więcej zieleni na Starym Mieście  
 zmniejszenie hałasu  
 zainstalowanie pomiarów mierzenia smogu  
 więcej śmietników na ulicach  
 zadbanie o większość czystość dookoła, choćby przy sklepach, 

supermarketach (śmieci!!!!)  
 więcej śmietników dla pieszych  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, wody, zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń 
odpadami  

 mini parki, ograniczenie ruchu samochodowego do minimum, 
rozbudowa torów tramwajowych  

 zrobić cokolwiek w tym zakresie, nasadzenia, planowanie 
trenów zielonych, lepsza gospodarka odpadami, w tym kosze 
na śmieci- patrz rozwiązania skandynawskie  

 zmniejszenie hałasu  
 wsparcie do wymiany pieców, podłączanie do sieci miejskiej, 

dotacje miejskie i krajowe  
 nie mam poglądu na sytuację  
 wymiana pieców, atrakcyjna komunikacja miejska  
 walka że smogiem/ wymiana starych pieców  
 więcej zieleni mniej betonu  
 nowe nasadzenia, parki kieszonkowe, zielone ściany i dachy, 

kontynuacja wymiany pieców, ograniczenie ruchu 
samochodowego w centrum, dbałość o porządek - kosze na 
śmieci, toalety publiczne  

 bieżące utrzymanie nowych inwestycji w dobrym stanie  
 sadzić wiele drzew na chodnikach ulic  
 zmniejszenie smogu, hałasu, lepsza gospodarka odpadami, 

nasadzenia, pielęgnacja zieleni  
 wymiana pieców kaflowych na gazowe w starych kamienicach 

Okole: 
47 osób odpowiedziało na 
to pytanie (30%) 
 

 walka z kopciuchami  
 bardzo dużo zieleni, nie tylko na placach i skwerach, ale 

pionowej przy kamienicach, budynkach, przystankach MZK, 
sklepach itp.  

 zakaz palenia w piecach, podłączenie kamienic do instalacji CO  
 wymiany kopciuchów  
 zmotywować odpowiedzialnych urzędników do lepszej 

wydajniejszej pracy. Zwiększyć wpływ społeczników na 
działania w zakresie ochrony środowiska   

 wsparcie wymiany pieców, częstsze sprzątanie przystanków i 
ulic, tereny zielone, nasadzenia roślin  

 nowe nasadzenia drzew, krzewów, wymiana pieców na 
ekologiczne, przymuszenie mieszkańców, wspólnoty, 
spółdzielnie  



 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 
powietrza, zmniejszenia hałasu  

 zmniejszenie hałasu  
 wymiana pieców koniecznie, może bardziej zadbać o zieleń 

przy mostach kolejowych.  
 kosze na śmieci ,powinno być ich więcej. I tak jak wyżej zielone 

ściany 
 wymiana ogrzewania. Rewitalizacja kanału  
 zmniejszenie hałasu  
 nie mam zdania  
 wymiana pieców, zieleń wysoka w ulicach  
 nie znam dokładnie zapotrzebowania  
 tereny rekreacyjne  
 nie wiem  
 działania na rzecz ochrony powietrza, wody 
 tereny zielone i rekreacyjne  
 nie mam zdania  
 więcej zadbanej zieleni, kwiatów, więcej śmietników 
 zielone przystanki, nowe nasadzenia drzew i krzewów  
 jakość powietrza  
 zmniejszenie hałasu  
 więcej tablic edukacyjnych  
 więcej śmietników dla pieszych  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, wody, zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń 
odpadami  

 lepsza gospodarka odpadami, w tym kosze na śmieci- patrz 
rozwiązania skandynawskie  

 zanieczyszczenie odpadami  
 likwidacja kopciuchów, dotowanie innych źródeł energii  
 nie mam poglądu na sytuację  
 wymiana pieców  
 walka że smogiem/ wymiana starych pieców  
 więcej zieleni mniej betonu  
 nowe nasadzenia, zielone ściany i dachy, kontynuacja 

wymiany pieców, dbałość o porządek - kosze na śmieci, 
toalety publiczne  

 więcej nasadzeń przy każdej inwestycji  
 więcej śmietników ponieważ ich brak na ulicy Łokietka!  
 zmniejszenie smogu, hałasu, lepsza gospodarka odpadami, 

nasadzenia, pielęgnacja zieleni  
 wymiana pieców kaflowych na gazowe w starych kamienicach 

 
 

Wilczak-Jary: 
45 osób odpowiedziało na 
to pytanie (28%) 
 
 

 walka z kopciuchami  
 bardzo dużo zieleni, nie tylko na placach i skwerach, ale 

pionowej przy kamienicach, budynkach, przystankach MZK, 
sklepach itp.  

 zakaz palenia w piecach, podłączenie kamienic do instalacji CO  



 zmotywować odpowiedzialnych urzędników do lepszej 
wydajniejszej pracy. Zwiększyć wpływ społeczników na 
działania w zakresie ochrony środowiska  

 wsparcie wymiany pieców, zarządzanie odpadami 
 nowe nasadzenia drzew, krzewów, wymiana pieców na 

ekologiczne, przymuszenie mieszkańców, wspólnoty, 
spółdzielnie  

 tereny zielone i rekreacyjne  
 oczyszczenie wody  
 nie mam zdania  
 odnowienie Parku Księżycowego, piękne miejsce. Chyba 

projekt wygrał w Budżecie Obywatelskim ,więc mam nadzieję 
,że będzie pięknie. Jak wszędzie kosze na śmieci. Może jakieś 
tablice edukacyjne o ochronie środowiska  

 wymiana ogrzewania  
 tereny zielone  
 nie mam zdania  
 wymiana pieców, zieleń wysoka  
 ogrody społeczne, nasadzenia drzew  
 działania na rzecz ochrony powietrza  
 wspomniana już kontrola opału w sezonie grzewczym  
 nie wiem  
 tereny zielone i rekreacyjne  
 nie mam zdania  
 więcej zadbanej zieleni, kwiatów, więcej śmietników 
 zielone przystanki, nowe nasadzenia drzew i krzewów  
 jakość powietrza  
 więcej plakatów edukujących  
 więcej śmietników dla pieszych  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, wody, zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń 
odpadami  

 zrobić cokolwiek w tym zakresie, nasadzenia, planowanie 
trenów zielonych, lepsza gospodarka odpadami, w tym kosze 
na śmieci- patrz rozwiązania skandynawskie  

 brak toalet koło placów zabaw budujecie piękne place zabaw 
dla naszych pociech ale nie zadbaliście o toaletach chociaż by 
był postawiony tojtoj na 0.50gr to i tak by było pewnie 
zdecydowanie lepiej a nie jak widziałam jedną matka z 
dzieckiem w krzakach za potrzebom  

 walka że śmieciami w parkach, lasach, wakacje z kopiuchami  
 nie mam poglądu na sytuację  
 wymiana pieców  
 walka że smogiem/ wymiana starych pieców  
 więcej zieleni mniej betonu  
 nowe nasadzenia, zielone ściany i dachy, kontynuacja 

wymiany pieców, dbałość o porządek - kosze na śmieci, 
toalety publiczne  

 więcej nasadzeń przy każdej inwestycji  



 zmniejszenie smogu, hałasu, lepsza gospodarka odpadami, 
nasadzenia, pielęgnacja zieleni  

 wymiana pieców kaflowych na gazowe w starych kamienicach 
 
 

Stary Fordon: 
77 osób odpowiedziało na 
to pytanie (48%) 
 
 

 konieczna jest wymiana pieców i przejście na CO  
 walka z kopciuchami 98 Bardzo dużo zieleni, nie tylko na 

placach i skwerach, ale pionowej przy kamienicach, 
budynkach, przystankach MZK, sklepach itp.  

 zakaz palenia w piecach, podłączenie kamienic do instalacji CO  
 zmotywować odpowiedzialnych urzędników do lepszej 

wydajniejszej pracy. Zwiększyć wpływ społeczników na 
działania w zakresie ochrony środowiska.  

 wsparcie wymiany pieców  
 proponuję utworzyć ścieżki edukacyjne łączące Stary Fordon - 

most z Rezerwatem Przyrody Wielka Kępa, poprzez 
Ostromecko i Las Mariański  

 nie mam zdania  
 zintensyfikowanie wymiany ogrzewania  
 prawdziwe badanie i reakcja na smog w SF - nie ma czym 

oddychać w zimie!! pomoc i wyższe dofinansowanie wymiany 
pieców  

 tereny zielone i rekreacyjne, zanieczyszczeń odpadami  
 ochrona wody  
 tworzenie zielonych enklaw, wprowadzanie drzew i niskich 

krzewów, gdzie bytują owady, ptaki, wyprowadzanie ruchu 
kołowego z miast i parkingów. Faktyczna kontrola spalania 
śmieci przez ludzi, którzy mają kominki. Wprowadzanie pnącej 
zieleni, zachęcanie mieszkańców do urządzenia ogrodowe 
przy swoim domu - darmowe sadzonki dla osób które mają 
ogródek, sadzenie pnączy przy murach 

 wyeliminować kopciuchy  
 zieleń, jakiś zbiornik wodny  
 nie mam zdania  
 chyba na każdym osiedlu powinny powstać tablice 

edukacyjne, może multimedialne dotyczące ochrony 
środowiska, segregacji śmieci. Jakieś przykłady ile co się 
rozkłada. Jak pozyskiwać wodę do podlewania ogródka itd.  

 oczyszczeni  
 nie wycinać drzew ,sprawdzać czym palą w piecach 

szczególnie na działkach  
 rewitalizacja terenów zielonych, nadbrzeża Wisły  
 zagospodarowanie niewykorzystanych terenów - nowe 

nasadzenia, place zabaw, ławki do odpoczynku 
 proponuje na gliniance zrobić kąpielisko z prawdziwego 

zdarzenia  
 znaczna finansowa pomoc przy zmianie ogrzewania domków 

jednorodzinnych  
 więcej koszy na śmieci  
 wymiana ogrzewania  



 tereny zielone  
 usunąć śmieci z lasów i nieużytków, wolontariusze się znajdą 

tylko kto odbierze  
 rewitalizacja Parku Milenijnego  
 więcej śmietników przy chodnikach  
 teren zielone  
 Wymiana kopciuchów na Cechowej i w Starym  
 kolejne powtarzalne pytanie???  
 zwiększyć częstotliwość straży miejskiej i policji w weekendy 

oraz późnymi wieczorami w zakresie spalania śmieci przez 
mieszkańców domków  

 ochrona powietrza, restrykcyjne ale i proinwestycyjne 
działania w zakresie domowych palenisk 496 Więcej kontroli 
czym ludzie palą w domowych piecach zwiększona ilość 
śmietników 

 dostęp do brzegów Wisły  
 zieleń miejska, oznakowanie dojścia do pomników przyrody 

koło Wisły Topole, ogrody w skrzyniach na płycie rynku  
 działania na rzecz zanieczyszczeń odpadami  
 jak wyżej  
 może rozbudowanie sieci ciepłowniczej, alternatywa dla 

węgla i gazu  
 ograniczenie betonowania nabrzeża  
 nie wiem  
 większa liczba śmietników przy chodnikach, gdyż niekiedy 

trzeba przejść całą ulicę by wyrzucić woreczek z odpadami po 
psie. Zaangażowanie tak jak kilka lat temu się zdarzało np. 
więźniów z Fordońskiego oddziału do sprzątania przestrzeni 
parków i skwerów  

 tereny zielone i rekreacyjne  
 dbanie o tereny zielone  
 więcej śmietników bo czasami trzeba przejść duża odległość 

aby wyrzucić papierek bądź chusteczkę nie wspominając o 
workach z odchodami  

 działania na rzecz ochrony powietrza i wody  
 zielone tereny rekreacyjne  
 więcej zadbanej zieleni, kwiatów, więcej śmietników 
 więcej terenów zieleni  
 zielone przystanki, nowe nasadzenia drzew i krzewów  
 jakość powietrza, tereny zieleni i ochrona wody, 

zanieczyszczeń odpadami  
 więcej pojemników na segregacja śmieci  
 więcej śmietników dla pieszych  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, wody, zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń 
odpadami  

 kontrole w domach, które kopcą - smog (strasznie śmierdzący 
i gryzący) wpisuje się w wieczorny widok Starego Fordonu!!!!!  

 a gdyby tak ustawić automat na butelki, wypłacający jakieś 
minimalne kwoty.....  



 lepsza gospodarka odpadami, w tym kosze na śmieci- patrz 
rozwiązania skandynawskie  

 zmniejszenie hałasu, ekrany drogowe  
 zaprzestanie rozbudowy blokowisk, edukacja mieszkańców, 

przegląd wiat śmietnikowych pod względem podrzucania 
śmieci  

 wymiana pieców  
 walka że smogiem/ wymiana starych pieców, więcej terenów 

zielonych  
 więcej terenów zielonych a nie betonów  
 więcej zieleni mniej betonu  
 ochrona powietrza  
 budowa nowych tężni  
 nowe nasadzenia, zielone ściany i dachy, kontynuacja 

wymiany pieców, dbałość o porządek - kosze na śmieci, 
toalety publiczne  

 więcej nasadzeń przy każdej inwestycji  
 zmniejszenie smogu, lepsza gospodarka odpadami, zieleń  
 dalsza rewitalizacją synagogi  
 wymiana pieców kaflowych na gazowe w starych kamienicach 

 
 

Zimne Wody-Czersko 
Polskie: 
45 osób odpowiedziało na 
to pytanie (28%) 
 
 

 walka z kopciuchami  
 bardzo dużo zieleni, nie tylko na placach i skwerach, ale 

pionowej przy kamienicach, budynkach, przystankach MZK, 
sklepach itp.  

 zakaz palenia w piecach, podłączenie domów do instalacji CO 
lub gazu  

 zmotywować odpowiedzialnych urzędników do lepszej 
wydajniejszej pracy. Zwiększyć wpływ społeczników na 
działania w zakresie ochrony środowiska.  

 kontrola palenisk, wsparcie wymiany pieców, tereny zielone  
 nie mam zdania  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, zanieczyszczeń odpadami  
 zmniejszenie zanieczyszczeń odpadami  
 nie mam zdania  
 oczyszczanie powietrza ze smogu  
 wymiana ogrzewania. Oczyszczenie terenów wzdłuż wód  
 zmniejszenie hałasu  
 kiedy miasto zrobi porządek po Zachemie. Zanieczyszczenia z 

roku na rok coraz bardziej się rozlewają po terenie. 
Mieszkańcy Łęgnowa czy Czerska Polskiego są narażani na 
utratę zdrowia. Miasto wyprzedane tereny po Zachemie bez 
ich oczyszczenia. Usuwa drzewa które są naturalną barierą dla 
zanieczyszczeń i chronią mieszkańców przed skutkami 
katastrofalnego zanieczyszczenia substancjami które 
produkowano w Zachemie. Fenolu potencjalny środka do 
unicestwienia ludzi w Auswitchz jest u nas w glebie a wraz z 
wodą którą rolnicy podlewają uprawy dostaje się do sklepów 



i bazary w Bydgoszczy. Czemu nikt z tym nic nie robi. Poza tym 
ostatnio przeszłam się na spacer i o mało nie wpadłam do 
studni tak miasto zabezpieczyło tereny przy Hanplast  

 nie mam zdania  
 zieleń wysoka w ulicach  
 nie znam zapotrzebowania w tym terenie  
 działania na rzecz ochrony wody  
 nie wiem  
 posadzenie więcej drzew, więcej śmietników na ul. rolnej i 

Równem  
 działania na rzecz ochrony wody  
 nie mam zdania  
 więcej zadbanej zieleni, kwiatów, więcej śmietników 
 zanieczyszczenie powietrza  
 nie mam zdania  
 więcej śmietników dla pieszych  
 tereny zielone i rekreacyjne, działania na rzecz ochrony 

powietrza, wody, zmniejszenia hałasu, zanieczyszczeń 
odpadami  

 czuje rozpacz na widok śmieci nad Wisłą  
 zrobić cokolwiek w tym zakresie, nasadzenia, planowanie 

trenów zielonych, lepsza gospodarka odpadami, w tym kosze 
na śmieci- patrz rozwiązania skandynawskie, rozwiązanie 
problemu środowiskowego tego osiedla, a nie udawać że 
problemu nie ma  

 nie mam poglądu na sytuację  
 nie wiem  
 walka że smogiem/ wymiana starych pieców  
 nie mam zdania  
 nowe nasadzenia, parki kieszonkowe,, zielone ściany i dachy, 

kontynuacja wymiany pieców, dbałość o porządek - kosze na 
śmieci, toalety publiczne  

 więcej nasadzeń przy każdej inwestycji  
 zmniejszenie smogu, lepsza gospodarka odpadami, zieleń 

 
 

 

14. Przedstawiamy listę inwestycji zrealizowanych dotychczas w ramach Gminnego Programu 
Rewitalizacji. Czy chciał/a/by Pan/i wyrazić swoją opinię, ocenę, komentarz na temat którejś z 
nich? 

□ TAK: 91 (57%) 
□ NIE: 68 (43%) 

Podobszary rewitalizacji Liczba 
wskazań  

Bocianowo – Śródmieście – Stare Miasto, Okole, Wilczak – Jary 
 Ok  
 Koniecznie  
 Nie mam zdania  



 ok, potrzeba chyba więcej  
 Ok  
 Super 
 Ok  
 Obiecujący pomysł 

Remont 6 mieszkań w budynkach ADM na Okolu na mieszkania wspomagane dla osób 
niesamodzielnych- ul. Wrocławska 9 oraz 11, a także ul. Jasna 21, 24, 26 i  28 

20 

Remont budynku głównego Muzeum Okręgowego przy ul. Gdańskiej 4 34 

Rewitalizacja Młynów Rothera na Wyspie Młyńskiej 56 

Teatr Kameralny na ul. Grodzkiej 39 

Remont i adaptacja budynku przy III LO – ul. Staroszkolna 10, na centrum edukacyjno-
społeczne, w tym Muzeum Kanału Bydgoskiego 

21 

Remonty kamienic z podwórkami:  przy ul. Chrobrego 19, Sienkiewicza 26, Gdańskiej 
67, Dworcowej 79, Unii Lubelskiej 5, Nakielskiej 15   

26 

Rewaloryzacja Parku Witosa 29 

Odnowa Płyty Starego Rynku – miejsca spotkań 46 

Remont budynku i jego adaptacja na Centrum Wspierania Organizacji Pozarządowych – 
ul. Gdańska 5 

23 

Instalacja paneli fotowoltaicznych na budynkach publicznych w Bydgoszczy, m.in. UMB 
ul. Grudziądzka, Zespół Szkół nr 25 ul. Czartoryskiego 18, Szkoła Podstawowa nr 10 ul. 
Śląska 7, Zespół Szkół Ogólnokształcących nr 4 przy ul. Stawowej 39   

24 

Program dofinansowania wymiany indywidualnych źródeł ciepła na ekologiczne 
(wymiana 700 pieców w ciągu 3 lat) 

35 

Termomodernizacje i remonty:  Pałacu Młodzieży w Bydgoszczy, Szkoły Podstawowej nr 
37 (ul. Gdańska 122 ), Zespołu Szkół nr 6 (ul. Staroszkolna 12) 

21 

Klub Seniora przy ul. Fredry 3   13 

Stary Fordon 
 prosimy o listę  
 26 pieców w 3 lata? zaiste szokujące tempo  
 Kropla w morzu potrzeb  
 Tak  
 BEZ UWAG  
 programem powietrza się nie naprawi  
 Super  
 Mało  
 Mniej niż 9 pieców na rok. A gaz daleko w polu. Lepiej rozprowadzić gaz po wszystkich ulicach.  
 Oby jak najwięcej takich inwestycji - jakość powietrza na tych terenach daje nadal wiele do 

życzenia  
 Zwiększyć kwotę dofinansowania  
 Nie widzę dużej zachęty.  
 Koniecznie  
 Nie ma co komentować. Konieczne i już.  
 Super  
 Ekstra  
 konieczne ze względu na ochronę środowiska  
 za mało  
 Lepsze powietrze 
 Słaba skuteczność, małe dofinansowanie.  



 to niewiele  
 Ważne, stan powietrza jest katarstofalny.  
 wpływ na lepszą jakość powietrza  
 W końcu może człowiek będzie miał czym oddychać zima.  
 Brawo  
 Myślę, że jest to bardzo ważne, aby dokonać wymiany źródeł ciepła na ekologiczne.  
 Im szybciej, tym lepiej. 
 ok  
 Super 
 Również oby jak najwięcej bo niestety stan powietrza w St. FORDONIE jest kiepski  
 Jak wyżej. 
 Ok  
 wymieniać bezwzględnie, tu nie Śląsk by był smog  
 bdb 

Kompleksowe remonty z termomodernizacją, podwórkami, lokalami użytkowymi 7 
gminnych budynków mieszkalnych przy ul. Bydgoskiej 23, 26, 29, 42, ul. Rynek 3, ul. 
Kapeluszników 2 i Sikorskiego 2  

32 

Odnowa nabrzeży Wisły, uliczek i rynku w Starym Fordonie  70 

Program dofinansowania wymiany indywidualnych źródeł ciepła na ekologiczne 
(wymiana 26 pieców w ciągu 3 lat) 

41 

Zimne Wody – Czersko Polskie: 
 w takim tempie można rewitalizować jeszcze przez setki lat  
 Kropla w morzu potrzeb  
 Tak  
 BEZ UWAG  
 Jestem za  
 to niewiele  
 bardzo dobrze 
 Ważne, aby dbać o ekologię  
 ok  
 Ok  
 wymieniać bezwzględnie, tu nie Śląsk by był smog  
 bdb 

Wyposażenie w komputery i wznowienie działalności świetlicy  opiekuńczo - 
wychowawczej "Marzenia"  

19 

Utworzenie placu zabaw – miejsca rekreacji przy ul. Smoleńskiej 22 

Program dofinansowania wymiany indywidualnych źródeł ciepła na ekologiczne 
(wymiana 25 pieców w ciągu 3 lat) 

21 

 

 

 

 

 

 

 



METRYCZKA: Prosimy o podanie podstawowych informacji demograficznych 
(wyłącznie do celów statystycznych) 
 
Płeć: □ kobieta: 89 (56%)  □ mężczyzna: 51 (32%)    □ brak odpowiedzi: 19 (12%) 
 
Wiek:  
□ poniżej 20 lat: 4 (3%)     
□ 20-40 lat: 88 (55%)     
□ 41-60 lat: 53 (33%)  
□ powyżej 60 lat: 14 (9%) 
 
Wykształcenie:  
□ podstawowe: 3 (2%)    
□ gimnazjalne: 0 (0%)    
□ zasadnicze zawodowe: 4 (2%)     
□ średnie: 41 (26%)    
□ wyższe: 111 (70%) 
 
Mieszkam na osiedlu:  
□ Bocianowo: 7 (4%)   
□ Śródmieście:  16 (10%)   
□ Stare Miasto:  3 (2%)   
□ Okole: 5 (3%)     
□ Wilczak – Jary: 6 (4%)   
□ Stary Fordon:  48 (30%)    
□ Zimne Wody – Czersko  Polskie: 1 (1%)      
□ inne: 73 (46%) jakie?  
Nowy Fordon (12), Fordon (9), Szwederowo (6), Leśne (5), Bartodzieje (4), Wyżyny (4), Górzyskowo (4), 
Osowa Góra (3), Czyżówko (3), Kapuściska (3), Błonie (2), Brdyujście (2), Bielawy (2), Łódź (2), Czyżkówko 
(2), Piaski (2), Kasztelanka, stary mieszkaniec Fordonu obecnie Kapuściska, Łoskoń, poza Bydgoszczą, 
Nad Wisłą, Piaski Niepodległości 
 
Ile lat mieszka Pan/ Pani w Bydgoszczy?  
□ 1-5 lat:  15 (9%)   
□ 6-10 lat:  10 (6%)   
□ 11-20 lat:  15 (9%)   
□ powyżej 20 lat: 119 (75%)   

 


